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AJDOVŠČINA 20. AVGUST 2010

Iz vipavskih breskev bodo dobri sokovi

Odkup breskev se končuje
Ajdovščina, 18. avgusta - Letošnji odkup breskev se počasi bliža koncu. V Fructalu so zadnji dan prevze
ma breskev pomaknili še na ponedeljek, saj je po sadovnjakih Vipavske doline na drevesih še kar nekaj 
plodov, ki jih bodo sadjari obrali ta konec tedna.

DOLI in MDPM
Znani so rezultati glasovanja za najboljšo nevladno organizacijo na 
severnem Primorskem. Izbiranje je potekalo na dveh ravneh - po iz
boru javnosti in po izboru strokovne komisije. Na območje upravne 
enote Ajdovščine je največ glasov javnosti prejelo Društvo za ohra
njanje lokavškega izročila.

^^^eprav prevzema še ni konec, pa 
je že v glavnem znano, koliko 

^^/breskev bo letos Fructal odkupil. 
Količina naj ne bi presegla 1600 ton, kar 
je krepko manj kot lani, ko so predelali 
W 2900 ton. Po besedah vodje odkupa 
^toša Lozeja je razlog v slabši letini: 

cvetenju je bilo precej deževno, zato

je bila oplodnja slabša. Nekaj gre tudi na 
rovaš izmenične rodnosti, ki je sicer bolj 
izrazita pri pečkarjih, je pa značilna tudi 
za koščičarje. S kakovostjo smo zado
voljni, mislim pa, da so lahko tudi sad
jarji z odkupnimi cenami.« Pojav izme
nične rodnosti je sicer moč uravnavati 
z obrezovanjem in redčenjem plodov,

očitno pa so lani, ko je bila letina obilna, 
sadjarji pustili na drevju kakšen sadež 
preveč. O manjši letini poročajo tudi iz 
drugih evropskih držav.

Manjšega prevzema pa v Fructalu ne 
bodo nadomestili z dokupom sadja iz 
tujine, saj se bodo količine izravnale 
iz lanske predelave, ko so odkupili vse 
količine brseskev iz Vipavske doline, pa 
čeprav jih za letno predelavo v sokove 
niso toliko potrebovali.

Zaradi manjših količin breskev le
tos niso niti postavili odkupne baze v 
Dornberku in so vse količine prevzeli v 
Ajdovščini, kjer je odkup potekal brez 
posebnosti. Je pa bil po dnevih zelo raz
ličen - od 19 ton pa vse do rekordnih 
205 ton, ki so jih prevzeli v ponedeljek 
po velikem šmarnu, ko v nedeljo zaradi 
praznika niso delali. ep

. m ............

Vinska' šola se vrača v Vipavo

Evropski evri za dvorec Lanthieri
Morda je celo dobro, da država vipavski občini pred leti ni podelila koncesije za veliko igralnico, pa 
čeprav je kazalo, da je tedaj cvetoče igralništvo edina resna možnost za rešitev Lanthierijevega dvorca.

^^^ako naj bi se namesto slonoko- 
I ščenih kroglic, po graščakih in 

Ai vojakih, v dvorcu sukali študen
ti. Občina Vipava je namreč na razpisu 
Ministrstva za kulturo dobila tri milijo
ne evrov za obnovo osrednjega dela, ki 
tej bi v sodelovanju z Univerzo v Novi 
Gorici že čez dve leti ponudil izobraže
valne, pa tudi protokolarne, muzejske in 
turistične vsebine.
Optimizem župana Ivana Princesa se 

je ob prijavi na razpis za prenovo kul
turnih spomenikov državnega pome
na v lasti občin (program sofinancira 
Evropski sklad za regionalni razvoj), 
hkazal za upravičenega: "Država nam 

I takrat ni hotela izdati velike koncesije 
I H igralništvo, pa čeprav smo v obči- 
1 »i nekako dosegli soglasje. Ko pa smo 

' Mipavi dobili škofijsko gimnazijo in 
•bnovljeno semenišče, pa igralništvo ni

več sodilo v naš kraj. Resda smo potem 
čakali na pravi program, smo pa ga tudi 
dočakali. Bil sem trdno prepričan, daje 
naš skupni program dober in da mora
mo z njim uspeti,« ni skrival zadovolj
stva Princes.

Toda denarci ne bodo kar tako ka
pnili v občinsko malho, saj bo morala 
občina zagotoviti 15 odstotkov od 4,5 
milijonov, na kolikor je ocenjena samo 
obnova osrednjega dela. Pravočasno 
mora poskrbeti za PIZ (projekt za iz
vedbo del), objaviti razpis za izvajalca 
del in bdeti nad njim, da bo dela končal 
do konca leta 2012, ko mora stavba do
biti uporabno dovoljenje, sicer denarja 
ne bo. Princes pa se doslej še ni povsem 
izjasnil, če si to (tudi sladko) breme želi, 
ali pa ga bo prepustil komu drugemu, 
saj kandidature za nov mandat uradno 
še hi obelodanil. Toda to bi bil v bistvu

šele začetek obnove celotnega komple
ksa, ki bi zahteval vsaj še dvakrat toliko 
denarja.

In kakšno vsebino naj bi vdihni
li prvi fazi oziroma osrednjemu delu 
dvorca, ki se, kot vemo, razprostira vse 
do Podskale? Vanj bi najprej uipestili 
Fakulteto za vinogradništvo in vinar
stvo novogoriške univerze in najprej iz 
Ajdovščine preselili raziskovalno opre
mo, uredili pa tudi protokolarne pro
store, za kar univerza običajno najema 
križno dvorano dvorca Zemono.

Najbrž bi bili s to rešitvijo zadovoljni 
tudi grolje Lanthieri, ki so se vinu in ra
zvoju vinogradništva posvečali z veliko 
vnemo. Nenazadnje je zadnji grof Karel 
Lanthieri kranjski deželi odstopil svoje 
posestvo na Slapu, kjer je bila leta 1873 
ustanovljena Deželna sadjarska in vi
narska šola. rl

T^^^ruštvo Doli iz Lokavca je za 
H Bsvoie delovanje letos prejelo 

JBLtr tudi nagrado ajdovske občine.

Predsednik društva DOLI Boris Blažko 
(na fotografiji) je bil ob izzidu glasova
nja prijetno presenečen: »Naše društvo 
je s tem dobilo že tretje uradno prizna
nje. Leta 2006 nas je nagradila stroka s 
častno Valvasorjevo listino, letos je naše 
delo ob občinskem prazniku nagradila 
občina, priznanje za naj nevladno orga
nizacijo pa nam je še posebej pri srcu, saj 
so za nas glasovali ljudje iz našega oko
lja. To pomeni, da poznajo in cenijo naše 
delo, zato nam priznanje daje dodatne 
zagnanosti za nadaljnje delovanje.

Po mnenju strokovne komisije pa 
je najboljša nevladna organizacija 
na območju ajdovske upravne enote 
Medobčinsko društvo prijateljev mladi
ne Ajdovščina.

Podelitev nagrad najboljšim v vseh šti
rih upravnih enotah goriške statistične 
regije bo 3. oktobra v Ajdovščini. rl

Prva liga se bliža
je tekmovanje v najvišjem razredu slovenskega ženskega rokometa velik 

IC izziv, hkrati pa tudi obveznost, se je v klubu začelo delo že takoj po koncu 
Jfc^^prejšnje sezone. Na skupščini izvoljen upravni odbor je resno zastavil delo, 
in tako so dekleta pod vodstvom trenerja Branka Lebana v začetku avgusta 
na Policah že začela trenirati, prvoligaški krst bo ekipa Mlinotesta po šti
rinajstih letih doživela proti večnim prvakinjam Krima.

Uspešen, vroč, nabit 
z emocijami in punk 
energijo-Njoki 
festval2010 jA Konjske dirke
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Projekt iCON, Konkurenčnost MSP Skupaj za spremembe

Inovativnost in kooperativno N.Si pripravljena na 

volitvepodjetništvo
Strateški oroiekt z akronimom iCON, predložen v okvirujavnega razpisa za strateške projekte št. 01/2009 Ajdovščina, 16. avgusta - V domu krajanov je občinski odbor NSi
s strani slovenskega vodilnega partnerja Razvojne agencije ROD, je bil izbran kot sofinanciran projekt Ajdovščina pripravil novinarsko konferenco, na kateri so predstavili

»S6"'"05*1 °bmeine9a °bm0Čia V 0kV'rU Pr°9rama ieZmei"e9a Boris Jež.
^ 7. julija 2010 sta Pogodbo o dota- 
| ciji sofinanciranja med Organom 

JL upravljanja in vodilnim partner
jem podpisala ga. Laura Comelli, odgo
vorna oseba Organa upravljanja, in g. 
David Bratož, direktor Razvojne agen
cije ROD. Septembra bo podpisana tudi 
Pogodba o dodelitvi sredstev iz proraču
na Republike Slovenije za sofinanciranje 
evropske teritorialne politike s Službo 
Vlade Republike Slovenije za lokalno 
samoupravo in regionalno politiko.

Namen projekta je povečanje kon
kurenčnosti mikro, malih in srednje 
velikih podjetij celotnega območja 
programa s pomočjo mreženja in po
vezovanja. Partnerstvo projekta sesta
vljajo vse ključne podjetniške podporne 
institucije iz programskega območja 
na obeh straneh meje, ki združujejo in

predstavljajo vse MSP na tem obmo
čju in zagotavljajo odlično poznavanje 
razmer. Poleg prijavitelja in vodilnega 
partnerja Razvojne agencije ROD so v 
projekt vključeni še projektni partner
ji: Regionalni razvojni center Koper, 
RRA Severne Primorske, Posoški ra
zvojni center. Območna razvojna agen

cija Krasa in Brkinov, Gospodarska 
zbornica Slovenije - Območna zbor
nica za severno Primorsko, Obrtno- 
podjetniška zbornica Slovenije, 
Slovensko Deželno Gospodarsko 
Združenje (SDGZ), INFORMEST, CNA 
Veneto, Confcommercio della provincia 
di Trieste, Confindustria Friuli Venezia 
Giulia, Confartigianato Imprese Friuli 
Venezia Giulia, E.I.N.E. in S.I.PRO.

Jedro projekta se nanaša na vzposta
vljanje povezav (mreže, grozdi, plat
forme) med podjetji, ki lahko tako 
povečajo lastno konkurenčnost in pri
spevajo k splošni konkurenčnosti teri
torija. Sodelovanju med institucijami za 
podporo podjetništvu na obeh straneh 
meje so namenjene aktivnostim, s ka
terimi se bo prenašalo znanje in izku
šnje. Razvite bodo skupne storitve za 
internacionalizacijo podjetij. V okviru 
projekta bodo na voljo nove tehnolo
gije in viri informacij: DBE (Digital 
Business Ecosystem) na področju pod
jetniških inovacij in KMS (Knowledge 
Management Systems) po zgledu sodob
nih pristopov, ki jih za regionalni nivo 
podpira Evropska komisija.

V teku so že nekatere projektne aktiv
nosti. Pripravlja se spletna stran pro
jekta, ki bo vsebovala prost dostop do 
dokumentov, rezultatov projekta, spe
cifičnih vsebin, zagotovljenih s strani 
partnerjev,ter intranet z orodji za vo
denje projektov. Strokovnjaki tudi že 
analizirajo možna področja sodelovanja 
ter ugotavljajo prioritetna področja, kjer 
je sodelovanje možno, oziroma kjer je

Razvoj podjetništva, podeželja in človeških virov.

Razvojna agencija ROD
Gregorčičeva 20. 5270 Ajdovščina, Slovenija 

T: 36 53 600 E: ra rod@sioi.nftt, W: www.ra-roci.si

• Storitve podjftfniškftga centra VEM Ajdovščina 
« Vavderskš sistecrt svetovanja ,
■ informacijo o domačih in tujih javnih razpisih
• informacije o nacionalnih in evropskih razvojnih programih ter 

finančnih spodbudah
■ SteSus regionalna razvojna agencije Severne Primorsko 

(Goriške siafistične regije)

mogoče doseči največje učinke z vidika 
spodbujanja gospodarske rasti in zapo
slovanja. Preučuje se tudi zakonodaja 
obeh držav za izvedbo delovnih praks 
za izmenjavo zaposlenih med podjetji iz 
Slovenije in Italije z namenom pridobi
tve novih znanj in izkušenj ter izboljša
nja kvalitete in standardizacije proizvo
dnih procesov oz. storitev podjetij.

V kratkem bodo v okviru partnerskih 
organizacij organizirane tudi delavnice 
po posameznih panogah na obmejnem 
območju, s katerimi bomo poiskali 
potencial za vzpostavitev grozdov ali 
mrež. Poleg tega bomo za podjetja or
ganizirali tudi podjetniške delavnice na 
teme promocije čezmejnega sodelova
nja, internacionalizacije, inovativnosti, 
povezovanja, ovire zaradi različne za
konodaje na čezmejnih trgih...

Razvojna agencija ROD projektu 
iCON namenja veliko pozornosti, saj 
meni, da le-ta predstavlja velik potencial 
za promocijo in dvig konkurenčnosti na 
našem področju in izven Slovenije.

Vsi zainteresirani podjetniki, vabljeni 
k sodelovanju pri aktivnostih v okviru 
projekta.

Mateja Skomina, Razvojna agencija ROD

■■predsednik občinskega odbora 
^^FNSi Ajdovščina Dušan Mikuž je 
X predstavil ključne točke iz volil
nega programa. Uvodoma je povedal, da 
NSi podpira Borisa Ježa za župana, sicer 
pa bo imela stranka na lokalnih volitvah 
popolne liste kandidatov v vseh volil
nih enotah v občini Ajdovščina. NSi pri 
tem ni imela težav z ženskimi kvotami. 
Mikuž je še dejal, da mora biti občina 
bolj prijazna do drobnega gospodar
stva, saj obrtne cone niso izkoriščene, 
podjetniki pa celo bežijo v Vipavo. NSi 
bo podpirala takšno podjetništvo, ki bo 
družbeno dogovorno. Izpostavil je tudi 
slabo črpanje evropskih sredstev. Odbor 
se bo tudi zavzel za gradnjo kolesarski 
stez, ki jih v občini sploh ni. K varnosti 
prometa pripomorejo tudi krožišča, ki 
jih je še premalo.

NSi se zavzema za družino, zato je 
potrebno zagotoviti nove prostore v 
otroških vrtcih, saj so že sedaj zelo na
trpani. Prisluhnili bodo pobudam po 
Waldorfskem ali katoliškem vrtcu.

Vodja svetniške skupine NSi v občin
skem svetu Jožko Premrn je ocenil de
lovanje skupine, ki je bila prvo polovico 
mandata v koaliciji, drugo pa v opoziciji, 
vseskozi pa je podpirala tiste občinske 
projekte, ki so bili v korist prebivalcem 
občine ter izboljšali kakovost življenja 
občank in občanov. Vedno so se zavze
mali za gospodarno ravnanje z občin- 

' skim denarjem.

Kandidat za župana Boris Jež je pove
dal, da je na kandidaturo pristal zato, 
ker so se v želji po spremembah v obči
ni Ajdovščina združile med seboj tako 
različne stranke. Stranke so zmogle pre
seči razlike zato, ker jih vodi iskren cilj 
- spremeniti življenje v občini na boljše, 
ker tako pač ne gre več. Glavni njegov’ 
cilj je javnost dela, saj imajo ljudje pravi
co vedeti, kaj se dogaja v občini, kako in 
zakaj se troši občinski, torej tudi njihov 
denar. Pomembna je tudi povezoval- 
nost. Župan mora med seboj povezo
vati občane in društva ter vse krajevne 
skupnosti, tudi tiste, ki niso pri koritu. 
Povezanost pomeni tudi sodelovanje z 
ostalimi občinami v Vipavski dolini, pa 
tudi z Ljubljano in Brusljem, kjer se deli 
največ denarja. Poudaril je še, da je tre
ba bolje izkoristiti naravne in kulturne 
danosti ter vse tradicionalne pridelke, ki 
jih Vipavska dolina premore.

Predsednica NSi Ljudmila Novak je 
dejala, da Nova Slovenija zastopa stali
šča, po katerih je politika delo za sku
pno dobro, ki mora vedno imeti predno
stni pred osebnimi političnimi interesi. 
Prepričana je, da je Jež s svojimi izku
šnjami, energijo in povezovalnostjo pra
vi kandidat in da bo stranka dobila na 
volitvah dovolj svetnikov, ki bodo župa
nu v pomoč pri njegovem uresničevanju 
vizije po boljšem življenju. r|

Projekt sofinanciran v okviru Programa čezmejnega sodelovanja Slovemja- 
Italija 2007-2013 iz sredstev Evropskega sklada za regionalni razvoj in 
nacionalnih sredstev Progetto finanziato nelTambito del Programma per la 
CooperazioneTransfrontaliera Italia-Slovenia 2007-2013, dal Fondo europeo 
di sviluppo regionale e dai fondi nazionali.

©
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Služba Vlade Republike Slovenije 
za lokaumo samoupravo in
REGIONALNO POLITIKO

Ministero delPEconomia 
e delle Finanze

t
per is c» 

trasfiontaifera
Italia-Slovenia
ffvrepW5 IcmaMno sndjlovjiije čnirKpefe lodclmenjt
Slovenija-italija

Ne pozabite na svojo 
prihodnost, da ne bo 

prihodnost pozabila na vas. 
NLB Vita Izbrana.

NLB Vita Izbrana je rešitev pokojninskih skrbi v obliki Za več informacij se oglasite v NLB Poslovalnicah oziroma
naložbenega življenjskega zavarovanja, ki se brezplačno prilagaja pokličite na telefonsko številko 080 87 98. 
vašemu trenutnemu življenjskemu slogu in potrebam.

NLB® Vita
Življenjska zavarovalnica

Zavarovalnica, ki trži in sklei 
glavnice ne jamčita, 
nih skladov Tveganje, da bi I 
primera NLB Vita, življenjska zavarovalnica d.d

lata kot zavarovalna posrednika ter za donose in izplačila 
odvisen od gibanja vrednosti enot premoženja vzajem 
lenitelj zavarovanja. V primeru nastanka zavarovalneg.

t

s'

Ob žogi in vročini k 

večji prodaji
Podjetje Farna izVipaveje v prvem polletju letošnjega leta ustvarilo 
za dobrih 7 milijonov evrov prihodkov, kar je za 5 odstotkov več kot 
v enakem obdobju lanskega leta.

tnici podjetja, pa tudi svetovno 
nogometno prvenstvo v Južni 
Afriki, saj se je v tem času pove
čala oskrba gostincev. Nekaj je 
k temu seveda pripomogel tudi 
vroč junij.

V veleprodaji se pozna tudi 
uvedba novih programov kot j« 
hrana za domače živali in papir
na galanterija. Zanimivo je tud> 
to, da se prodaja veča tudi v trgo- 

,<j^,Va ta dosežek so v podjetju v teh vinah na podeželju, kar kaže
težkih razmerah ponosni. Pri to, da si ljudje ponovno želijo kupovati ^ 
tem je bil ključni mesec junij, domačem kraju. Za letos Farna načrtuj^ 

ko se je prodaja povečala skoraj za 20 odprtje še dveh marketov in ribarnice ^ 
odstotkov. Ocenjujejo, da so na prodajo Sežani.
vplivale akcijske ugodnosti ob 20 - le- fl
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Vogelni kamen nove hiše'

Krajevni praznik na Ustjah
Ustje, 8. avgusta - Točno 68 je minilo, kar so italijanski alpinci požgali Ustje in ubili osem talcev. V spo
min na ta tragični dogodek Ušani tradicionalno obhajajo krajevni praznik. V nedeljo so ga začinili s 
postavitvijo temeljnega kamna za gradnjo večnamenskega objekta sredi vasi. Kamen je blagoslovil 
koprski pomožni škof dr. Jurij Bizjak, ki je pred tem v farni cerkvi daroval mašo.

tCC C "T-
cctt riQ"yi;

VEČNAMENSKI OBJEKT USTJE

S

mmti

^^rritličju zgradbe bo večnamen- centralo, s katero bo vas pridobila hi- 
ska dvorana, ki bo prišla prav za trejšo internetno povezavo. Dobrodošle

* prireditve in delovanje društev, bodo tudi čajna kuhinja in sanitarije,
pa avtobusna čakalnica in prostor za ki bodo dopolnjevale bližnjo mrliško

Ustje v krvi in ognju
Bilo je poletje 1942. V Ajdovščini in okolici je bil takrat nastanjen bataljon (Val Cismon) italijanske 3 
alpske divizije Julija, ki je prišla iz Grčije na oddih pred odhodom na vzhodno fronto. Vojaki, naveličan 
vojne, so hodili po bližnjih vaseh, kradli, popivali in nadlegovali ljudi.

Zjutraj 8. avgusta 1942 so na Ustje 
prišli alpinci in ljudi nagnali na trg 
pred cerkvijo. Grozili so, da bodo vse 
postrelili. Alpinci so pod pretvezo, da 
iščejo orožje, vdirali v hiše in kradli vse, 
kar je imelo kakšno vrednost. Aretirali 
so Antona Vrtovca, pri katerem so na
šli staro železje iz prve vojne, njegove
ga nečaka Maksa Kanteta in Metoda 
Štrancarja. Iz ajdovskih zaporov so po
leg ponoči odpeljanih bratov Stibilj pri
peljali še tri talce iz sosednje 'vasi Slap: 
brata Avgusta in Evstahija Podgornika 
in Ivana Uršiča, vsi so bili obtoženi so
delovanja s partizani. Osem žrtev so 
zvezali in jih med pretepanjem vse raz
mesarjene odvlekli po klancu na konec 
vasi in na kraju, kjer danes stoji spome
nik, s puškinimi kopiti in koli pobili do 
smrti. Vojaki so z zažigalnimi bombami 
in metalci ognja požgali okrog 80 do
mačij na Ustjah in 7 v bližnjem zaselku 
Uhanje. Nepoškodovane so ostale le 
cerkev, šola, župnišče in nekaj hiš.

Ušane so v koloni odgnali 
Ajdovščino in jih strpali v tamkajšnjo 
šolo, naslednji dan so ženske in otroke 
izpustili, moške pa odpeljali v goriške 
zapore, kjer so v negotovosti preživeli 
štirideset dni. Trupla talcev so odpeljali 
v Gorico in jih na tamkajšnjem pokopa
lišču pokopali.

Viri:http://www2.arnes.si/~ljeimvll/ 
z8aug.html#2

Alojz Ravbar, Ustje v krvi in ognju, 
Borec 1959, st. 9, str. 578 - 580 

Tone Ferenc, Kazenska akcija se 
je izrodila v vandalizem in ropanje, 
Italijanski viri o požigu Ustja pri Vipavi

loboto, 1. avgusta, je večja sku
pina vojakov prišla na Ustje in 
se ustavila v gostilni Ladislava 

Stibilja. Tam so jedli in popivali, na
zadnje pa vdrli v klet in gostilničarju 
ukradli pršut. Gostilničar je to prija
vil komandirju karabinjerske postaje v 
Ajdovščini, maršalu Marroneju. Maršal 
je o tem in drugem protizakonitem po
četju pripadnikov divizije Julija obvestil 
komando garnizije. Tako je prišlo do 
spora med maršalom in poročnikom 
alpincev Fanellijem, ki sta si bila v la
seh že od takrat, ko je Marrone, ob ve
likem nasprotovanju poročnika, dal iz 
Ajdovščine izgnati tržaške prostitutke. 
Užaljeni poročnik je proti maršalu sko
val peklensko zaroto.
V petek, 7. avgusta, je prišlo na Ustje v

Stibiljevo gostilno pet alpincev, ki so ves 
popoldan balinali in popivali. Zvečer, 
po policijski uri so od gostilničarja zah
tevali še vina. Ker jim ga ni hotel dati, so 
užaljeni odšli v Ajdovščino. Poročnik je 
poiskal maršala, ki je bil ravno v kinu. 
S pretvezo, da so na Ustju slišali stre
ljanje, ga je prepričal, da je šel skupaj z 
njim in vojaki v vas. Pred vasjo so mar
šala ustrelili in odnesli njegovo truplo v 
vas. Pustili so ga pred hišnimi vrati vdo
ve Marije Stibiljeve (Malnerčne). Vdrli 
so v hišo, češ da so iz nje streljali na 
Marroneja. Umora so obdolžili gospo
darjeva brata Milana in Antona Stibilja, 
ki sta spala na seniku. Skupaj z mrtvim 
maršalom so ju naložili na voz Franceta 
Čermelja (Amerikancovega), ki jih je 
moral odpeljati v Ajdovščino.

Agra - štirje šampioni kakovosti in štirinajst velikih 
zlatih medalj

Vsi šampioni Fructalu
Na letošnjem mednarodnem ocenjevanju sokov, brezalkoholnih pi
jač in embaliranih vod v Gornji Radgoni je strokovna komisija prvič 
podelila nagrade Šampion kakovosti, najvišja priznanja kakovosti, 
ki jih lahko prejmejo le izdelki, ki so tri leta zapored prejeli veliko 
zlato medaljo.

vežico. V nadstropju je predvideno sta
novanje, za katero pa bo treba denar še 
pridobiti. Naložba je sicer vredna okrog 
120.000 evrov. Večji del bo prispevala 
občina, delno pa tudi Ušani s prosto
voljnimi prispevki. Po besedah predse
dnika krajevne skupnosti Ustje Marjana 
Lozeja se bo gradnja začela v roku dveh 
mesecev in končala spomladi prihodnje 
leto. Lozej pa je že za jeseni napovedal še 
ureditev vaške kanalizacije z navezavo 
na ajdovsko čistilno napravo.

Blagoslovljeni temeljni kamen za novo 
zgradbo je v bistvu portal prejšnje stav
be, kije stala ha tem mestu. Ob obstoječi 
letnici 1853 so vklesali še letnico 2010. 
Kamen bodo kasneje vgradili v fasado. 
S tem se bodo uresničile svetopisemske 
besede, da bo “kamen, ki so ga zidarji 
zavrgli, postal vogelni kamen nove hiše” 
- besede, ki jih je na slovesnosti zapel 
domači župnik Joško Berce, odpeval pa 
mu je ušanski pevski zbor, ki je tudi po
skrbel za glasbeno kuliso dogodka.

'TB' J^e štiri nagrade Šampion kako- 
m# vosti so prejeli Fructalovi izdel- 
W ki: nektar iz korenčka in jabolk 

Frutek, marelični in jagodni nektar 
Fructal Premium ter pomarančni Fruc s

pasijonko 
in olivo. 
Fructal je 
prejel tudi 
14 velikih 
zlatih me
dalj, dve 
zlati me
dalji, tri 
srebrne in 
eno bro
nasto.

Na 14. 
medna
rodnem 
ocenjeva

nju sadnih sokov, brezalkoholnih pijač 
in embaliranih vod, ki je potekalo pod 
okriljem 48. mednarodnega kmetijsko- 
živilskega sejma v Gornji Radgoni, je 
Fructal sodeloval s 24 - imi izdelki in 
kar 15 jih je prejelo največje možno šte
vilo točk.

»Prejeta odličja so potrdila visoke 
kakovostne standarde Fructalovih iz
delkov, s katerimi smo prehiteli vso 

domačo in medna
rodno konkurenco 
na področju sokov, 
nektarjev in sa-' 
dnih pijač ter otro
ške hrane in nam 
pomenijo spod
budo in motiv za 
nadaljnje delo. 
Hkrati so sporo
čilo potrošnikom, 
da je odločitev za 
Fructal odločitev 
za prepoznavno,

m

tradicionalno in inovativno kakovost,« 
je ob tej priložnosti povedal Drago 
Kavšek, predsednik uprave Fructal, in 
dodal: »Čestitam svojim sodelavcem za 
izvrstne izdelke!«

Tudi Jerica Pelicon, vodja Fructalovega 
razvoja, je poudarila pomen teh nagrad: 
»Veseli nas, da so bili odlično ocenjeni 
Fructalovi izdelki, ki 
smo jih razvili v leto 
šnjem letu, hkrati p; 
smo ponosni tudi na 
izdelke, ki jih pro
izvajamo že dolga 
leta, saj so potrditev 
kontinuirane visoke 
kakovosti. Prejeta 
odličja, letošnja in iz 
preteklih let, nas le 
dodatno spodbujajo, 
da potrošnikom v 
sodelovanju z nara
vo še naprej ponuja
mo najboljše.«

Velike zlate me
dalje so prejeli iz
delki: Natura, zele
njavni sok iz rdeče 
pese; Ananasov, 
višnjev in breskov 
Smoothie; Bananin, 
višnjev, breskov in hru
škov nektar; Pijača iz borovnic in rdeče
ga grozdja ter breskova pijača Fructal; 
Selection grenivka in Selection ananas; 
100 % sok iz sveže stisnjenega sadja; BIO 
Frutek, sok iz jabolk in korenčka; Fruc 
z grenivko in limono. Zlati medalji sta 
prejela nektar iz črnega ribeza in pijača 
z granatnim jabolkom, srebrne medalje 
so prejeli jagodni Smoothie, Selection 
pomaranča in Fruc višnja, bronasto me
daljo pa Frutiq z grozdjem in jabolkom.

Vinska krona že čaka
Prireditev Vipavska trgatev bo letos od 10. do 12. septembra. Na njej 
bodo okronali tudi novo vinsko kraljico.

fjrato so že objavili javni natečaj, na 
katerega se lahko prijavijo dekleta 

MLamin žene med 18. in 30. letom sta
rosti š stalnim prebivališčem v Vipavski 
dolini. Kandidatke se bodo komisiji 
predstavile z znanjem s področja vino
gradništva in vinarstva, s poudarkom 
na vinih iz Vipavske doline. Ocenjevali 
bodo tudi javno nastopanje ter prak

tično postrežbo vina. Nova vipavska 
vinska kraljica bo na prestolu nasledila 
Niko Gregorič (na fotografiji ob lan
skem kronanju).

Prijave do 1. septembra zbirajo v 
Centru za razvoj podeželja in turizma 
TRG v Vipavi.
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S kampom 
zaokrožena ponudba
Gradišče pri Vipavi, 29. julija - Po dograditvi potrebne infrastrukture 
še za kamp je športni center pod Gradiško Turo dočakal tudi ura
dno odprtje. Na dobre tri hektarje obsežnem naravnem platoju nad 
Gradiščem je občina Vipava uredila športno turistični kompleks, ki 
nedvomno predstavlja novo stopnico v razvoju občine. Naložba je 
težka 380.000 evrov, od tega je občina zagotovila 240 tisoč evrov 
evropskega denarja.

pred časom je pod mogočnim Recepcija je v osrednji stavbi nad igri- 
ostenjem Gradiške Ture, prilju- šči, kjer je tudi gostinski lokal in servi- 

4Lfbljene plezalne točke, zrasel ličen - sni prostori. Manjša umivalnica je še v 
športni center, ki se ponaša z igrišči za kampu. Sanitarno vodo ogrevajo tudi s 
mali nogomet, košarko, tenis, odboj- sončni kolektorji, odplake pa bo čistila 
ko na mivki, pa tudi s štiristeznim ba- manjša čistilna naprava, 
liniščem, plezalno steno in otroškim To pa še ni vse - po besedah župana
igriščem. Zdaj se mu je pridružil še Ivana Princesa v prostor sodile še kole-
kamp, ki bo zaokrožal ponudbo centra. sarske in konjeniške poti, saj je to mesto 
Avtokamp ponuja prostor za 10 avto- že sedaj izhodišče za plezanje, planinar- 
domov, z vsemi potrebnimi priključ- jenje, sprehode in teke. Parkirišče ob 
ki, v senci dreves pa so v več nivojih centru sprejme sto vozil, 
uredili platoje za približno 25 šotorov.

IZJEMNA 
PONUDBAV 
MERCATORJU!
VELJA OD PETKA, 20.8., DO PONEDELJKA, 23.8.2010.

i
56%

SCOltT«!! cenejeIT

EUR

4,49
redna cena v kosu: 10,21 EUR 
redna cena za razrez: 11,34 EUR 
akcijska cena za razrez: 4,99 EUR

Mortadela Bolonja
1 cena za kg, Kras, Sežana

EUR

0,99
EUR

redna cena: 1,09 EUR

Pijača Coca Cola
gazirana, 1,5 litra, PET 
Coca Cola

1,29
redna cena: 2,14 EUR

Kruh Matevž
hlebec, mešan, postrežno 
nepakiran, cena za kg 
Mercator Pekarna Grosuplje

j ^

Ponudba velja v vseh živilskih prodajalnah Mercator. Predvidena je za prodajo —^
količin, ki so običaine za gospodinjstvo. Ponudba velja za blago na zalogi in ne ”” y VT,310*,
velja za pravne osebe. Slike so simbolične. WWW.mercator.SI thlJVOlJSl sosed

Na Predmejo za držav
ne naslove
Kolesarski klub Castra iz 
Ajdovščine bo tudi letos priredil 
kolesarsko dirko na Predmejo, ki 
pa bo letos štela tudi kot gorsko 
državno prvenstvo tako za čla
ne, mlajše člane, mlajše in starej
še mladince, rezultati pa bodo 
rekreativcem šteli za skupno 
točkovanje (PSLO).

^^^^irka bo nekoliko prej kot običaj- 
■no, že to nedeljo, 22. avgusta, s 

startom ob 10.30 na Lavričevem 
trgu v Ajdovščini. Sledi zaprta vožnja do 
križišča za Lokavec, kjer bo leteči start 
za mladince in člane, med tem ko bodo 
imeli rekreativci leteči start šele Na bro- 
du v Lokavcu.

Od tu bo za čas dirke zaprta cesta na 
Predmejo za ves promet. Cilj dirke bo 
v športnem parku društva Gora v Tihi 
dolini, podelitve priznanj pa v šotoru.

Predsednik Castre Klavdij Brecelj je 
napovedal imenitno udeležbo, saj je 
nastop potrdila večina najboljših slo
venskih kolesarjev. Žal pa ne bo udele
ženca letošnjega Toura Kristjana Korena 
iz Budanj, ki bi bil zagotovo v središču 
pozornosti domače kolesarske javnosti, 
toda je pač profesionalec in njegov klub 
Liquigas ga je določil na drugi dirko (v 
Franciji).

rl

Festival vina, kulinari
ke in umetnosti
Dosedanje izvedbe Plutovina - 
Plutovino - Plutoviva v Vrhpolju 
in Dupljah se letos v organizaciji 
v glavnem istih ljudi, le da pod 
novim imenom, napovedujejo 
tudi letos, ta konec tedna.

V^etek, 20. avgusta ob 20.00 bo 
m# na ogrišču v Vrhpolju odprtje 
™ festivala - ob brezplačnem kon

certu Elabande bodo tudi že degustacije 
vin sodelujočih vinarjev.

Umetnost v naslovu prireditve bodo 
v soboto in nedelje skušali upravičiti 
umetniki, ki ustvarjajo razne skulpture 
iz odpadnih materialov, ki so potreben 
ali spontano nastanejo v 'proizvodnem 
procesu' pri pridobivanju vina na poti 
do končnega potrošnika. V soboto po
poldne sledi v atriju gasilskega doma 
vodena degustacija mladih svežih vin 
sodelujočih vinarjev.

Teodozijeva domačija bo upravičila še 
drugi pojem iz naslova, vedno v kom
binaciji z vinom, ki je seveda primarna 
postavka festivala - delavnica, na kateri 
bodo skupaj kombinirali vina in hrano.

V kleti Deple bo še vodena degustacija 
arhivskih vin (kako tako vino hranimo, 
serviramo).

Zvečer bo domača pihalna godba 
spremljala Vlada Kreslina, kar zna biti 
izjemen glasben i užitek. Zanj bo treba 
odšteti 5 €. Končevanje festivala bo v 
nedeljo v baru Karafca.

rl

Državno prvenstvo v oranju ob Vipavski trgatvi

Bogat spremljevalni

program
Med 10. in 12. septembrom bo na poljih pod vasjo Lože potekalo že 
54. državno tekmovanje v oranju. Tridnevna prireditev, ki jo orga
nizira Kmetijsko gozdarski zavod Nova Gorica, bo ob tekmovanju v 
oranju spremljalo veliko različnih tekmovanj, strokovnih posvetov 
demonstracij strojnih linij, kmečka tržnica in drugo.

v petek (10. septembra) bo 
tekmovanje biotehniških šol 

^t^Slovenije in predstavitev TŠC 
Biotehniška šola iz Šempetra pri Gorici. 
Šola bo predstavila izobraževalne pro
grame.

V soboto, po uradnem odprtju tek
movanja, se bo v spretnosti upravljanja 
traktorja in pluga pomerilo enajst zma
govalnih ekip z regijskih tekmovanj. 
Najboljši slovenski orači se bodo pome
rili v oranju strnišča. Sočasno pa bo po
tekalo tudi drugo državno tekmovanje 
starodobnih - nad 40 let starih traktor
jev. Prijavljenih je 12 tekmovalnih ekip 
od Prekmurja do Goriške, orači se bodo 
pomerili v oblačilih iz obdobja starosti 
traktorjev v oranju obešenega in vleče
nega pluga.

V največji demonstraciji sodobne 
kmetijske mehanizacije na Primorskem, 
ki bo trajal dva dni, bo sodelovalo kar 
14 podjetij. Demonstracijam bo name-

Nedelja bo za najboljše slovenske orače 
drugi tekmovalni dan v oranju ledine. 
Zjutraj vas bo na tekmovanje vabil žlah
tni glas klepanja kos, s katerimi se bodo 
v tekmovanju v košnji pomerili primor
ski župani in vabljeni gostje.

Atrakcija nedeljskega dne pa bo vseka
kor prvo primorsko oranje s konjskimi 
vpregami. Pomerilo se bo dvanajst tek
movalnih ekip, od Bača do Kobarida. 
Tri ekipe bodo orale s štirivpregami, 
ocenjevani pa bodo tudi orači, ki bodo 
nagrajeni za izvirnost opreme in oblačil.

V popoldanskem času se bodo na 
okrogli mizi predstavile uspešne pri
morske kmetije, ki z izvirnimi idejami 
uspevajo v različnih kmetijskih pano
gah. Vse dni bo potekala kmečka tržnica 
primorskih kmetij, živilskih podjetij in 
predstavitve vinarjev. V trsniri i-

o—v1115Kin !
1S°rt in klonov> vzgojenihSTS Vrhpolje.

njeno več hektarjev travnikov, njiv in 
vinogradov v bližini. Predstavljeni bodo 
najsodobnejši traktorji in priključki, 
atrakcija pa bo vsekakor stroj za obira
nje grozdja. Vse dneve tekmovanja bo 
potekala tudi izobraževalna delavnica 
varnega upravljanja kmetijske mehani
zacije in demonstracija stabilnosti trak
torja v nagibu. Predstavljene bodo novo
sti pri hibridih koruze, za vinogradnike 
pa bodo organizirani strokovni posveti 
v vinogradih v bližini.

V spretnosti upravljanja kmetijskega 
traktorja z enoosno prikolico bodo svoje 
sposobnosti prikazale tudi članice Zveze 
kmetic Slovenije na drugem tekmovanju 
v spretnostni vožnji.

»Vabimo vas, da prireditev obiščete- 
saj smo Primorci organizatorji tekmo
vanja v oranju le na vsakih 10 let ob 
pestrem spremljevalnem programu ob 
dobrotah z naših kmetij, bo zagotovb 
vsakdo našel tudi kaj zase,« pravi du^
prireditve Rajko Crv, ki je v opganiz^
cijo vnesel tudi številne nove prijeme x 
nenazadnje jih je kot sodnik spoznavi 
tudi na svetovnem prvenstvu 0račev - 
letos na Novi Zelandiji. Zanimiv prim«?*' 
drugačnega pristopa k promociji prirč' 
ditve je že slamnata skulptura ob pri' 
ključku na avtocesto na Vetrnem poljb 
(na fotografiji) ...

r<
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Z oktetom Castrom po deželi kengurujev

Sydney - zadnja postaja turneje
Avstralija velja za najbolj ravno celino na zemeljski obli, kar pa še ne pomeni, da so to samo ravne 
planjave. Nasprotno, vsaj na naši poti z vlakom iz Canberre v Sydney se nam je na ogled ponujala kar 
razgibana, gričevnata pokrajina z obeznimi evkalipti in seveda nepreštevnimi čredami ovac in govedi. 
Spet smo se sevda z zanimanjem oprezali za tropi kengurujev, ki pa so bili očitno gluhi za naše želje in 
se za bližnje posnetke niso nastavljali. Poseljena je pokrajina bolj malo, redke so farme, še redkejša so 
strnjena naselja.

en krog po zalivu.
Mario Cesar nam je skušal v vseh dneh 

bivanja pokazati čim več in tako smo 
bili tako v katedrali kot v predlu rdečih 
luči, na prestižni plaži Bondi so sindi
kalistke namakale stopala v Tihem oce
anu, najpogumnejši pevci pa niso hoteli 
izpustiti priložnosti in se namočiti še v 
Tihem oceanu ter se preizkusiti v jaha
nju valov. Ker niso imeli desk, so valove 
zajemali kar s svojimi (širokimi) hrbti, 
predaleč za pravimi deskarji pa si le niso 
drznili, da ne bi z evropskim vonjem 
in belino kože od kje privabili morskih 
psov, ki vsako leto razmesarijo kakšnega 
deskarja.

Neverjetno, kako so Avstralci ponosni 
na svoje rojake, ki so uspeli v širnem 
svetu, posebno v Ameriki. Znali vam

Va železniški postaji v najstarej- 
jmjj šem avstralskem mestu sta nas 
4^z manjšim avtobusom priča
kala predsednik Slovenskega društva 
tydney Štefan Sernek, uglajen gospod, 
‘n pa šofer Mario Cesar, s Postojnskega 
doma, ki se je v dneh našega bivanja v 
Tdne/u izkazal tudi kot imeniten turi
stični vodič in dober poznavalec še tako 
drobnih, toda zanimivih podrobnosti 
it življenja tega megapolisa. Ob vožnji 
do rezerviranega hotela nam je iz roka- 
va stresal največje zanimivosti mesta, 
kamere so brnele in fotoaparati škljocali 
na vse strani. Lokacija hotela iz verige 
Formula 1 nas je prijetno presenetila, saj

pa nas je kmalu zapeljal do prostorov 
najmočnejšega slovenskega društva v 
Sydneyu, ki po tukajšnjih običajih pre
more veliko dvorano, kuhinjo z jedil
nico, igralne sobe in seveda večstezno 
balinišče. Prostore društva je ob odprtju 
blagoslovil slovenski nadškof Ambrožič 
iz Toronta. Po spoznavanju z novimi go
stitelji so pevci in godci opravili še aku
stično vajo pred sobotnim nastopom.

Po dopoldanskem obisku Modrih gora 
in adrenalinski spustom po strmem kli- 
fu v kanjon si je ajdovska ekspedicija 
privoščila lažji kondicijski trening, saj 
smo bili vsi skupaj zaradi pogostih in 
dolgih voženj že precej zakrneli. Zvečer

sfflobili oddaljeni le lučaj od osrednjega 
°limpijskega stadiona in drugih prizo- 
hšč, ki smo si jih seveda z zanimanjem 
“gledali, takoj ko smo se razpakirali po 
tesnih sobicah. Pred stadionom stoji 
?ozd stebričkov, na katerem je po abece- 
tnem redu naštetih 4500 prostovoljcev, 

i so pomagali pri olimpijadi leta 2000, 
led njimi tudi ime našega spremljeval- 

Cesarja. Mario je med drugim vozil 
“di naše olimpijce, za olimpijske igre 

na laponskem pa ga je, zaradi pozna- 
^ja vožnje po levi in angleščine, na- 

ameriška televizijska ekipa. Mario

nas je čakalo še eno presenečenje - plov
ba z ladjo po zalivu - in to ne kjer koli, 
pač pa pod maskoto mesta Harbour 
bridgem, pri čemer se je barka za večer
jo zasidrala streljaj od znamnite operne 
hiše, ki z morske strani deluje še bolj 
impozantno kot s kopenske. Ladja, na 
kateri je bilo čez sto Slovencev, je v lasti 
Allana Berkopca, oče je Slovenec, mati 
Hrvatica, zato soji ajdovski pevci odpeli

bodo povedati, kateri dve nadstropji 
nove stolpnice je zakupil filmski igralec 
Russel Crowe, v kateri kiosk je na mesne 
štručke zahajal Mel Gibson ali v kate
rem discu je pela Kylie Minogue.

Toda turizma je bilo kaj kmalu konec, 
saj so nas čakali še trije nastopi. Prvi v 
društvu Sydney. Tudi v tem primeru 
smo prej jedli kot nastopili, ob slastni 
večerji, seveda po'slovenskih notah pa 
smo seveda spoznavali in se pogovarjali 
z rojaki. Največ je bilo Primorcev, tudi 
znanci in soropdniki znancev. Spet ni 
manjkalo prigod in doživetij, o trnovi 
poti iz stare v novo domovino, težkih 
začetkih v novem svetu in domotož
ju, pa zgodb o uspehu, o primerjavah 
med življenjem tu in tam ... Po Slavku 
Markiču iz Melbourna (ki je trenutno 
v rodnem Podnanosu, prihodnji te
den pa se mu bo pridružila še soproga 
Anica z vnuki) sem spoznal še drugega 
Avstralca' iz naše gase v Podnanosu, 
namreč Vineta Vitežnika - Betnega s 
soprogo, medtem ko njegovega brata 
Jožeta v klubu nismo dočakali. In ko 
sem se med povezovanjem koncerta 
pošalil, da v Avstraliji še nisem srečal 
nobenega Gorjana, ker se Gorjani niso

še nekaj dalmatinskih pesmi. Ansambel 
Mi trije pa je izvedel svoj šov, na veselje 
vedno za polke in valčke zagretih roja
kov, tako da je moral kapitan, že krepko 
čez polnoč, pred izkcanjem opraviti še

nikoli podali tako daleč, da se ne bi mo
gli vrniti za angelsko nedeljo na Goro, 
sem iz globoko iz ozadja dvorane dobil 
odziv, da temu le ni tako. In po koncer
tu sem tako spoznal Stanka Polanca iz

Lokavca, vendar gorjanskega pokolenja, 
pa še eno gospo, ki je bila sicer rojena na 
Predmeji, vendar je v Avstralijo prišla 
iz Benečije. Z največ solzami v očeh sta 
naše pesmi zagotovo spremljala zakon
ca Bavčar iz Ajdovščine, še posebno Tea 
(rojena v številni družini Brecljevih) kar 
ni mogla skriti ginjenosti, pa tudi nav
dušenja nad svojimi pevskimi rojaki. 
Koncertu je prisluhnil tudi častni kon
zul RS v Sydneyu Alfred Beršnik.

In čeprav je ansambel Mi trije za ples 
igral pozno še pozbo v noč, so pevci v 
nedeljo zgodaj vstali, saj so prepevali 
pri dopoldanski maši v slovenskem ver
skem središču Merrylands. V cerkvi sv. 
Rafaela je mašo daroval pater Valerijan, 
Ajdovci pa so prepevali ob domači pev
ski zasedbi Južne zvezde, medtem ko so 
po maši v cerkvi odpeli še nekaj nabo
žnih skladb. V prostorni dvorani ob cer
kvi, kjer se Slovenci po mašah družijo, 
pa še odpeli po željah rojakov še nekaj 
slovenskih ljudskih. Toda hitro smo se 
morali posloviti, saj nas je popoldan 
čakal še nastop v prostorih društva 
Triglav, pred turnejo sicer ni bil predvi
den, toda glas o dobrih veselicah je do
segel tudi njih in smo se hitro dogovorili 
še za en nastop. Po samostojnem kon
certu okteta so skupaj z ansamblom Mi 
trije in domačim triom poskrbeli še za 
sproščeno razpoloženje, kot solistka pa 
se je izkazala tudi zborovodkinja okteta 
Nadja Bratina.

Zadnji dan na peti celini je bil seve
da namenjen pakiranju oziroma spre
tnostim, kako v že sicer nabite kovčke

spraviti še vsa darila in spominke. Ker 
pravijo, da konj proti domu hitreje vleče, 
se nam je zdel letalski prevoz v Evropo 
krajši kot pred tremi tedni v Avstralijo. 
Toda na letališču v Bentkah nas je čaka
lo še eno presenečenje - Boris Stegovec 
nas je pričakal s svojimi izvrstnimi vino 
od Sv. Martina, soproga Boža pa je na
pekla izvrstno ocvirkovko, ki se je po 
'plastični' letalski hrani še kako prilegla. 
Gostovanje okteta Castrum v Avstraliji 
je bilo uspešno tako po organizacijski 
kot tudi po pevski plati. Imeli so devet 
uradnih nastopov, celo več kot so prvo
tno načrtovali, povsod pa so bile dvo
rane polne. Seveda pa je treba dodati še

vse priložnostne nastope, ob sprejemih 
in obiskih, ki se tudi zaradi spontano
sti in čustvenega naboja močno vtisnejo 
v spomin. Za vedno! Zato se za to pre' 
čudovito izkušnjo zahvaljujem Oktetu 
Castrum in še posebej predsedniku 
Marjanu Krpanu, sindikalistkam in an
samblu Mi trije, pa tudi vsem rojakom v 
Avstraliji, s katerimi sem se imel prilo
žnost spoznati, še posebej neutrudnemu 
Petru Mandelu.

Edo Pelicon
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Vas mikajo slastni sveiicmoUl?
Mmmm ... marelični, slivovi ali skutini, 
orelt 1? Tako zel o sveči in odlični so dale 
vam bo zdelo, kot da vas jez njimi pocrklial3 
babica; In ne 'ščite jih v zamrzovalnikih

kerjih tam res 'ne boste našli, čakajo vas v 
hladilnikih, zato ker so sveži. Jares sveži.

DIVITA. PRVOVRSTNI SVE^' 
CMOKI IZ MLINOTESTA
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Alojzij Klemenčič*

Kaj nam pa morejo, morejo,

morejo • • ••

g*Jfa naslov sem si sposodil zače- 
ijp tek pesmice, ki jo vsi poznamo 

£adfin vemo, da pride na vrsto šele 
takrat ko so želodci in predvsem glave 
polne znanih vsebin.

Po tej vsebini in melodiji se iz dneva 
v dan bolj ravna tudi politično vodstvo 
naše občine. Predolgo vladanje je vsem, 
saj politiko predstavljajo ljudje, stopilo

kazen morala plačati oseba, ki je nepra 
vilno ravnala in ne občinski proračun. 
Seveda tega podatka 'oblast' ne bo obja
vila v nobenem časopisu. Pohitela pa je 
z objavo revizijskega poročila revizorke, 
ki je pregledovala zakonitost pri jav
nem razpisu za nogometni stadion, če
prav je bila revizija naročena za potrebe 
Nadzornega odbora občine in je imelo 
oznako INTERNO. Nič jim ne morejo 
..., nemoralnega dejanja se običajno ne 
da kaznovati. Pravijo, da je prostitutki 
samo prvič težko ...

Lokalne volitve so razpisane. To bi 
lahko ugotovili tudi po silni aktivnosti 
na vseh področjih, predvsem po čakalni 
vrsti za asfalt. Ni važno, če je spodaj bla
to, samo da je videti lepo in črno. In da 
bo še pred volitvami otvoritev.

Povsod po svetu velja pravilo, da ak
tualna oblast od razpisa volitev naprej 
opravlja samo operativne naloge in ne 
načenja investicij niti novih političnih 
tem. Glej ga zlomka; v Ajdovščini se

Na zadnji seji Občinskega sveta smo 
obravnavali rebalans proračuna za leto 
2010. V razpravi sem postavil dvom, ali 
je predlagani rebalans politično ali stro
kovno pripravljen in poudaril, da se bo 
to videlo že pri objavi polletne bilance. 
Zbirni podatki kažejo tako sliko (glej 
slikol);

Vsak kmet, kaj šele vsak trgovec, zna 
razbrati poanto objavljenih podatkov. 
Vprašanje strokovnosti se sedaj zoži na 
domeno, da so strokovni sodelavci dali 
svoj podpis pod tak dokument samo s 
pištolo na sencih. Od kod vera v to, da bo 
realizacija v drugem polletju sto odstot
kov višja? Ker je sedanja 'oblast' po veči
ni leve usmeritve, torej ne gre računati 
na čudež! Obljube bo morala prilagajati 
prihodkom nova 'oblast'. Vsi podporniki 
'ambicioznega' in razvojno naravnanega 
proračuna bodo seveda krivili druge. 
Na soodgovornost za vodenje občine bi 
najbrž radi čim prej pozabili.

Predvolilna mrzlica se bliža vrhuncu.
Kalkulacije,

Sprejeti plan 
2010

Veljavni plan 
2010

Realizacija 
Januar-junij 2010 realizacije 2010

PRIHODKI 21.001.629€ 24.723.056€ 8.069.446€ 23.666.625€

ODHODKI 22.413.391€ 28.640.403€ 8.240.831« 26.556.315€

v glavo. Spoznali so, da nimajo nobene 
učinkovite kontrole nad sabo, da tudi 
morebitne preiskave trajajo in trajajo ter 
da v tej državi niti najhujši lopovi niso 
nikoli obsojeni.

Pred par dnevi se je neka občanka hu
dovala, kako nesramni so ljudje, ki so 
ovadili občino, da je ta potem morala 
plačati kazen zaradi napak pri izgradnji 
nogometnega stadiona. Na koncu naji
nega pogovora sva se oba strinjala, da bi

prav v teh dneh mudi z razpisi za
- Gasilsko reševalni center,
- večnamenski prostor Ustje,
- rekonstrukcijo ceste na Fužine,
- Osnovno šolo Ajdovščina ... (glej 

razpise na portalu Občine Ajdovščina). 
Vse izbire (odločitve) se pomikajo v čas 
tik pred volitvami. Ali je res potrebno 
poravnati vse račune (beri: povrniti 
usluge) še pred volitvami? Ali ne kaže 
na to, da 'oblast' dvomi v svojo zmago ?

kako naprej 
po porazu 
ali na kašen 
način ohra
niti 'oblast' 
po različ
nih kanalih 
prihajajo v

zbadki

Svetovna

inovacija 

na Gori!

Mitja Tripkovič, univ. dipl. soc.

Ne dvakrat, osemkrat 
več

ZUNANJA UREDITEV, OBLOGE, TLAKI in FASADE

pomnimo. Prvi Poljšakov prora- 
■^^čun Občine Ajdovščina za leto 
tlJPžOlO, za katerega so svetniki po
zicije brez težav dvignili roke, je na od
hodkovni stani znašal 28,62 milijona 
evrov. Stranka Socialnih demokratov 
in njen svetnik Anton Šinigoj iz Črnič je 
takrat opozarjal, da je tri milijonska za
dolžitev ob 15 - milijonskem proračunu 
nesprejemljiva. Da imajo vsake oči svo-

pridejo iz države tako rekoč samodeU' 
je predvidel še rekordno odprodajo df 
žinske srebrnine (občinskih neprenU'' 
nin), pospešeno pobiranje akumulaC^ 
oz. siromašenje javnih podjetij (lek*r 
na, komunala in za nameček še naje^ 
3 milijonskega kredita. Da gre Za 
gospodarjenje, verjetno ni treba pose^ 
razlagati. Še posebej zato, ker bi lab^ 
dodano vrednost župan ustvaril z 
datnimi sredstvi iz Ljubljane in Bru<# 
Ampak za ta sredstva je treba delati ^ 
njih se moraš potegovati. Predložiti f 
treba izdelane projekte. V tabeli ki S>c' 
di, so zapisani prav ti (evropski) re/ 
tati letošnjega, polletnega Županov^ 
dela: (tabela 1)

Razen pri postavki 7413, ko se Obči^ 
Ajdovščina približa planiranim 50 ^ 
s 44- imi odstotki spremljamo pr/‘ 
uboštvo deležev. Tako pač je. Kot leče^ 
- številke so neizprosne.

Povečana Poljšakova predvolilna 
dnja in asfaltacija sta torej plod na^

javnost.
Šušlja se, da aktualni župan pripravlja 

neke vrste spravno katarzo. Vedno več 
dejanj in opuščenih aktivnosti se nabira 
na kupu, ki mu jih lahko očitajo poli
tični tekmeci in na katere nima pravih 
odgovorov. Rešitev baje vidi v tem, da 
prizna, da za nekatere sporne zadeve ni 
vedel, da so mu jih skuhali za njegovim 
hrbtom in da s prstom pokaže na grešni
ka ter doseže, da doseže, da ta zlepa ali 
zgrda zapusti občinsko upravo. Tak je 
scenarij. Počakajmo na realizacijo.

Če so glave preveč razgrete, še ni nuj
no, da se slavje konča s pesmijo 'Kaj nam 
pa morejo’... Lahko se konča v grapi ali 
bolnici.

Da ta pesem ne bi postala ajdovska hi
mna, drage volivke in volivci, odločate 
vi. Na volitvah lO.oktobra.

Čas je za spremembe.
* je vodja svetniške skupine SDS

PRORAČUNSKA POSTAVKA

740 TRANSFERNI PRIH. IZ [AVNOFIN. INSTITUCIJ
7400 prejete sredstva iz državnega proračuna
7401 prejete sredstva iz proračunov lokalnih skupnosti
7403 prejeta sredstva iz drugih javnih skladov

741 PREJETA SREDSTVA IZ DRŽ. P. IZ SRED. PRORAČ. EU 
7411 prejeta sredstva iz drž. p. iz p. EU za izvajanje skupne 

kmetijske politike
7412 prejeta sredstva iz drž, p. iz p. EU za strukturno politiko
7413 prejeta sredstva iz drž, p. iz p. EU za kohezijsko politiko
7416 druga sredstva iz državnega proračuna iz proračuna EU

78 PREJETA SREDSTVA IZ EVROPSKE UNIJE

782 prejeta sredstva iz EU za strukturno politiko__________
7821 prejeta sred, iz pr. EU iz Evropskega sklada za reg, razvoj

1.995.804,32
1.862.030,32
90.194,00
43.580,00

4.649.954,97
23.383,80

2.770.536,05
1.714.900,12
141.135,00

920.365,00
920.365,00

920.365,00

349.197,60
347.697,60
1.500,00
0,00

761.281,86
0,00

17,50»/
18,68^
1,26^
0,00

16,38 ^
0,00

0,00 0,00 %

761.281,86

0,00 0,00

0,00
0,00

0,00 9^
0,00 9^

0,00 O.OO^i

)ega malatr)7a’? ZateA7 ; Latdmk" 0p0!0- na dobi iz naših dohodnih ko reč^ ril svetnik ZZP - ja Aleksander Lemut in Pol > ^ r C
pripomml, da )e moral trikrat pogledati meriti in primerjati y ^ ^
kolikšen je veljavni proračun - 28 ah 15
milijonov €!?

Najbolje je bilo počakati na polletne 
rezultate in preveriti, kdo na polovici 
leta bolje vidi - Lemut (ZZP) ali Šinigoj 
(SD). Kaže, da bolje vidi sicer starejši 
Šinigoj, saj je Občina Ajdovščina be
ležila na polletju dobrih 8 milijonov € 
prihodkov, torej upravičeno pričaku
jemo 16 milijonski zaključek leta, tako

meriti in primerjati v enem samem f 
datku - znesek prejetih EU sredstev ^ 
prebivalca občine. Da pa se ne bi zs/ , 
šali na občutke, stare zamere, nohtih 'san na oocutKe, stare zamere, p. 
kvalifikacije, hortikulturne resnice, 
pinistične lepote ter pravljična pres^ 
čenja, poglejmo drugo tabelo podati' 
v kateri primerjamo občini Ajdovš^ 
in Podčetrtek (tabela 2)

Tabela nam pove, da je župan 0t> 
ne Podčetrtek osemkrat uspešnejši

OBČINA AJDOVŠČINA m \
Velikost v hektarjih 245,2 60,6 \y
Število naselij 45 26 s
Število prebivalcev 18.651

^y
Število svetnikov v OS 26 13
Število županov 1 1
Število podžupanov 2

1Bruto plača povprečnega občana 1.391,00 1T47.00 > j
Prihodki občine v 2009 15.221.118 6-509.397 ->
Odhodki občine v 2009 15.779.542 6.696.845
Število zaposlenih v občinski upravi 29 6

—^ ■

Strošek neto plač za zaposlene na upravi 669.804 128.907
Stroški blaga in storitev 1.781.042 498.885

—/
y

PREJETA SREDSTVA IZ EU IN SVRL 1.586.498 2-27L^'
___/

Prejeta sredstva EU na prebivalca občine 85,06 € 1 693,29 € A

Posebna znamenitost otliške 
mrliške vežice je odtočna cev, 
kjer voda odteka po zunanji 
strani cevi. Foto P. Polanc

da do sprva pričakovane 28 - milijonske 
porabe manjka še 20 na polletni oz. 12 
milijonov na letni ravni realizacije, če 
govorimo o uravnoteženem proračunu.

Zakaj je temu tako ?
Enostavno povedano - smo v volil

nem letu in da bi župan pokazal na 
svojo uspešnost, je papirnato napove
dal rekordno leto - poleg davčnih, do
hodninskih sredstev povprečne porabe 
na prebivalca, ki jih predpisuje zakon in

ajdovskega župana po črpanju 
državnih sredstev. Župan Podče*f 
je bil v letu 2009 osemkrat bolj pf>‘ 
in osemkrat bolj delaven od ajdovi 
župana in je izdelal za osemkrat več f 
jektov od ajdovskega župana. Zato 
letu 2009 prejel vsak občan Podčetr 
696,29 €, vsak občan Ajdovščini 
85,06 € dodatnih EU in državnih 
štev v proračuna svojih občin. Ž^ 
Podčetrtka je ustvaril osem krat ve2
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Jane vrednosti od ajdovskega župana.
ZAKLJUČEK: V prihodnjih predvo

lilnih dneh bomo priča mnoštvu samo
hvale o uspešnosti Občine Ajdovščina 
ter še večjem nabijanju o strateških 
načrtih. Ob vsaki politični hvali in na 
vsaki asfaltirani otvoritvi in ob vsakem 
naštevanju kapelic in ograj igrišč, pa se 
spomnimo samo ene reči - vse smo na

redili sami. Z županom iz Podčetrtka, 
pa bi naredili, ne dvakrat, osemkrat več !

Viri: Polletni zaključni račun Občine 
Ajdovščina 2010, Zaključni račun Občine 
Podčetrtek 2009, Zaključni račun Občine 
Ajdovščina 2009, Statistični letopis RS.

Marijan Božič

Slamnati tudi župani?

■TipFaj so slamnata podjetja, smo se 
ti IsL že najbrž vsi po malem naučili.

«p«,-lo je vmesni, sicer zakonit, pa 
I vendar moralno zavržen vmesni člen, 
| katerega edini namen je prikriti odtuje- 
i 'anje družbene (naše) lastnine. Pridevek 

slamnati' je tukaj nazorno in zelo posre
dna beseda, kajti ptičja strašila so že od 

-i nekdaj (ekološko!) izdelana iz navadne 
/ slame. Izdela se ga ponavadi tako, da 
' ^kakšno staro moško oblačilo nabaše 
^ s slamo ter bingljajoče obesi na kakšno 
\ ^rero v bližino poljskih pridelkov, da
✓ žganja ptice. Nekakšni nemi klopotci.
✓ ptičji prevaranti.
'j Bližajo se volitve za župane in stranke 
j koalicije pospešeno prijavljajo svoje 
J Widate. Predpostavljati je mogoče.

da vsi, ki se nam bodo v bodočih dne
vih in tednih predstavljali kot županski 
kandidati, mislijo resno. Razumem lah
ko posamezne kandidate, ki o sebi mi
slijo, da so dovolj sposobni. Razumem 
lahko opozicijsko skupino strank, ki 
je našla dovolj skupnih točk, da je pre
dlagala skupnega kandidata za župana. 
Ne morem pa razumeti vladajoče ko
alicije, ki je predlagala menda kar štiri 
županske kandidate. Ali bomo imeli šti- 
rižupansko občino? Tako se je namreč 
dalo razumeti sedanjega župana, ko se 
je prejšnji mesec razgovoril na radiu 
Nova. Pravzaprav sem iz županovega 
govora zlahka dojel, da bodo verjetno 
nastopili na volitvah trije tako imenova
ni slamnati kandidati, ter eden, ki misli 
resno. Dojemam tudi pregovor, ki pravi, 
da 'gliha skup štriha'.

Ko bomo torej letos volivci sedeli na 
volišču s svinčnikom v roki, da bi ob
krožili 'svojega' kandidata, dobro pre
mislimo, kdo je pravi in kdo je slamnati 
županski kandidat. Če torej misli iskre
no ali hoče s svojo 'taktiko' le ukrasti 
naš glas, za kar naj bi bil kasneje tako ali 
drugače (vendar materialno) poplačan. 
Še nihče mi ni tako jasno in nedvoumno 
kot naš župan dal razumeti, da so ob
čan, njegov glas ter zaupanje lahko le del 
manipulacije in prevare.

Komorni zbor Ipavska 

viceprvak v Švici
Komorni zbor Ipavska z zborovodjo Matjažem Ščekom se je od 5. 
* 11. julija udeležil Mednarodnega zborovskega tekmovanja v 
Neuchatelu v Švici, kjer je dosegel drugo mesto.

'euchatel International Choral 
Festival (FCIN) je mednarodno 

_ tekmovanje amaterskih zborov, 
’’ prihajajo iz različnih držav Evrope 
j1 Azije, in poteka vsako drugo leto od 

1985, mednarodno strokovno žirijo 
l' ^sestavljajo znane osebnosti zborovske 

it febe. Sodelujoče zbore komisija izbere 
> skladu s strogimi standardi, ki zago- 

ei hvljajo visoko kakovost, zato je FCIN 
,p Phdobil med ljubitelji zborovske glasbe 
le 111 strokovno javnostjo ugled, ki mu ga 
d “»'ogi zavidajo. Do danes je na FCIN - 
f 'j sodelovalo več kot 6200 zborov iz 42 

A 'žav in 4 kontinentov, letos je bilo pri- 
f Njenih čez 100 zborov.

^morni zbor Ipavska je v Švici tek-
/

moval na treh različnih področjih: re
nesansa, polifonijia in prosti program. 
Predstavil je tudi dela slovenskih avtor
jev in na ta način prispeval k prepoznav
nosti slovenske zborovske literature in 
naše države, ki se glede množičnosti in 
kvalitete zborovskega delovanja uvršča 
v sam vrh v mednarodnem zborovskem 
prostoru. Mednarodno tekmovanje je 
potekalo na dveh prizoriščih, in sicer v 
koncertni dvorani Temple du Bas in v 
katedrali La Collegiale. V bližnjem kra
ju Boudry je Komorni zbor Ipavska izve
del tudi celovečerni koncert in navdušil 
zbrane poslušalce.

PP,
foto arhiv Ipavska

Je mojster Blažko res padel z zvonika?

Veliki šmaren v Logu
Božjepotna Marijina cerkev v Logu pri Vipavi je največji dogodek v letu, slovesno mašo za Veliki šmaren 
(daroval jo je koprski pomožni škof dr. Jurij Bizjak), dočakala v prenovljeni podobi. Čeprav je cerkev v 
Logu med največjimi na Primorskem, na praznik ni mogla sprejeti vseh vernikov in nekateri so mašo 
spremljali kar preko zvočnikov pred pročeljem oziroma pod mogočnim zvonikom.

Sčasih so v Log, za veliki šma- 
ren, ko je bil pred cerkvijo tudi 
velik (splošni) sejem, romali 

peš, z bicikli, vozovi, kakor je pač na
neslo (podobno je bilo za mali šmaren, 
8. septembra, le da je bil tedaj sejem v 
celoti posvečen vinogradniški in vinar
ski opremi pred prihajajočo trgatvijo), 
danes pa pridejo v glavnem z avtomobili 
- od pločevine je v sončnem nedeljskem 
dopoldnevu odsevalo na vsakem mo
žnem mestu med odcepoma za Dolgo 
Poljano in Zemono.

Ampak nadaljevanka o obnovi 
Tolažnice žalostnih iz prejšnje številke 
Latnika se ne nanaša na letošnjo obno
vo, ko je dobila novo streho nad ladjo in 
še nad prezbiterijem, manjša zvonika pa 
se bleščita v bakru in svetita v ometu, 
pač pa ono Grabrijanovo (in Blažkovo) 
pred skorajda poldrugim stoletjem. Po 
zadnji objavi nas je takorekoč nahrulil 
bralec iz Lokavca - nehamo naj že enkrat 
trobezljati pravljic o tem, kako je njegov 
rojak, namreč zidarski mojster Miha 
Blažko, na dan posvetitve cerkve padel z 
68 - metrskega zvonika. Možakar, ni se 
sicer predstavil, domnevam pa, da gre za 
enega iz dinastije Kovačev, je prepričan, 
da je mojster Blažko dočakal spodobno 
starost, kar da je moč razbrati z nagrob
nega spomenika. Dvomi, da bi, tako pri
leten, telovadil visoko nad tlemi z dvo
metrskim železnim križem v rokah. Da 
je o tem že pisal tudi nekdanji profesor 
na vipavskem semenišču in slapenski 
župnik Franc Kralj.

V tem času se še nismo uspeli dokopati 
do tega teksta, zato pa že površno br
skanje po spletu daje prav tako Kovaču 
kot Kranjcu, ki se je kot zgodovinar za
gotovo oprl na pisne vire, ne pa zgolj na 
ustno izročilo oziroma legende.

Ivan Lavrenčič je v reviji Dom in svet 
(1893, letnik 6, številka 11) namreč ob
javil obsežen tekst, sicer v celoti po
svečen 'liku in delu' znamenitega Jurija 
Grabrijana, vipavskega dekana, ki je za 
Vipavo in okolico naredil prav neverje
tno veliko. Precej prostora je Lavrenčič 
namenil Grabrijanov! obnovi loške cer
kve. Citiramo: »Grabrijan je bil goreč 
častilec Marijin. Podaljšal je romarsko 
cerkev v Logu ter ji sezidal velikanski 
zvonik, ki ne krasi le cerkve, marveč je 
tudi ponos celi vipavski dolini. Načrt 
je napravil po Grabrijanovem nasvetu 
in delo zvršil v petih letih domačin, zi
darski mojster Miha Blažko iz Lokavca. 
Z zidanjem so pričeli leta 1867.; stalo 
je 20.481 gld., katero vsoto je nabral 
Primož Krašnja iz Budanj ne le med 
Vipavci, marveč po vsem Slovenskem. 
Cerkev M. B. v Logu je jedna izmed 
največjih v škofiji. Krasen je posebno

veliki oltar iz belega marmorja; stal je 
leta 1822. v Benetkah 4000 gld., slika 
M. B. v oltarju pa 500 gld.; naslikal je 
podobo umetnik Tominec v Gorici. Za 
Grabrijana je prezbiterij in oltarje v ka
pelicah naslikal akademični slikar K. pl. 
Goldenstein. Orgije v cerkvi imajo štiri
indvajset izpremenov. Izročilo pravi, da 
je stala tu že za cesarja Teodozija mala 
kapelica. Pripoveduje se, daje omenjeni 
pobožni vladar molil v tej kapelici, ko so 
se njegovi vojaki bili z Evgenijem v vi
pavski dolini. Molitev cesarjevo je Bog 
uslišal. Strašna burja je nastala, da je 
Evgenijevim vojakom orožje, zlasti šči
te, kar trgala iz rok, pušice pa v strelce

zavračala. Večjo cerkev je tu postavil 
goriški knez Leonard 1. 1445.; sedanjo 
cerkev so sezidali pozneje... Grabrijan je 
kot arhitekt sodeloval pri vseh cerkvenih 
stavbah in popravilih v svojem dekana
tu, kakor n. pr. Podkrajem (v Podkraju), 
kjer je sezidal leta 1866 tedanji kurat, 
sedanji dekan vipavski, prečast. gospod 
Erjavec, zares prav lično kuracijsko cer
kev sv. Marjete. Vrhpoljski cerkvi sv. 
Primoža in Felicijana, katero je sezidal 
Miha Blažko okrog leta 1875., izdelal je 
Grabrijan načrt; ta cerkev je izmed naj
lepših v dolini. Pod njegovim vodstvom 
se je že preje leta 1854. sezidal zvonik v 
Poddragi, leta 1857. povečal prezbiterij v 
Vrabčah in leta 1876. predelala podru
žnica sv. Danijela v Sanaboru.«

Torej, če so začeli s prenovo v Logu leta 
1867 in je trajala pet let, se pravi do leta 
1972, in je Grabrijan zaupal Blažku še 
prenovo cerkve v Vrhpolju, ki jo je kon
čal okrog leta 1975, potem je z datumi 
iz Lavrenčičevega zapisa in legendo o 
smrti pod zvonikom močno neskladje.

Da bi mit o smrti mojstra Blažka v 
Logu tudi zares ovrgli, pa se bo treba 
dokopati še kakšnega vira. Čudi me 
(in kot papagaja tudi tolaži), da teksta 
profesorja Kralja ne poznajo dovolj niti 
znotraj cerkvenih krogov, saj je legendo 
pred kratkim v Primorskih novicah (in 
v svoji knjigi o romarskih cerkvah) ob
javil tudi urednik Družine Franci Petrič.

E. Pelicon
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'Nosite bremena drug drugega' Mednarodna šola
Umetniki za karitas - šestnajstič Drostovolistva

H J
njen družinam v stiski.

''■F "•'deleženci: Abdulwahab Al
| Awahdi, Gordana Gašperin, 

Vlasta Arzenšek Gottstein, 
Tamara Burmicky, Metka Erzar, Rado 
Jerič, Janez Kovačič, Matej Metlikovič, 
Gregor Pratneker, Marjan Skumavc, 
Karen Soklič, s. Aleša Stritar in Adriano 
Velussi. Častna gosta kolonije: za
konca Maša Bersan Mašuk in Nikolaj 
Mašuk. Pridružili so se jim tudi stro
kovni sodelavci kolonije: likovna kriti
čarka Anamarija Stibilj Šajn in slikarji: 
Jože Bartolj, Lucijan Bratuš, Primož 
Brecelj, Silva in Azad Karim, Mira Ličen 
Krmpotič in Tone Seifert.

V četrtek 19. 8. je bil že tradicional
no Dan odprtih vrat, ko se lahko ude
ležencem pridružijo tudi drugi likovni 
ustvarjalci, ki želijo darovati svoje li
kovno delo za namen kolonije. Dan se 
je zaključil s predstavitvijo nastalih del 
in kulturnim programom, ki so ga po
pestrili mladi z Gore in Vipavski tam

buraši.
Projekt Umetniki za karitas je živa 

priča sodobnih likovnih umetnikov, 
ki darujejo za ljudi v stiski svoj talent 
in svoj čas in poteka vsako leto od leta 
1995. Tako je bilo do sedaj v vseh kata
logih Umetniki za karitas zapisanih 917 
imen avtorjev, ki so na samem druženju 
ustvarili ali kasneje darovali 1235 likov
nih del. Skoraj 1000 del je že prodanih 
na 161 prodajnih razstavah po Sloveniji 
in tujini, druga dela so postavljena na 
stalnih razstavah oz. plemenitijo prosto
re, za katere so bila namenjena.

Lanska koloniji Umetniki za karitas, je 
bila namenjena pomoči otrokom, kate
rih starši so izgubili zaposlitev; v enaj
stih prodajnih razstavah nam je uspelo 
prodati 73 likovnih del v skupnem zne
sku 14.200 EUR.

Dela, ki so nastala v 16. likovni ko
loniji Umetniki za karitas bodo prav 
tako na ogled na Sinjem vrhu do konca

septembra, prva otvoritev razstave bo 
20. novembra na Zemonu, potem pa je 
dogovorjenih še 10 razstav po različnih 
krajih v Sloveniji ter v Gorici in Trstu.

Geslo letošnje kolonije in prodajnih 
razstav 2010/2011 je 'Nosite bremena 
drug drugemu' in je vzeto iz pisma apo
stola Pavla Galačanom (Gal 6,2). To je 
tudi geslo pastoralnega leta 2010/2011 v 
Cerkvi na Slovenskem, ki je posvečeno 
dobrodelnosti.

Sodelavci Karitas se pri svojem delu 
srečujemo s številnimi družinami, ki 
prihajajo po pomoč. Samo v Koprski 
škofiji je v lanskem letu prejemalo po
moč 3.800 družin, razdelili smo preko 
500 ton hrane in opravili številne pogo
vore z ljudmi v stiski, stanje se iz dneva 
v dan spreminja. Podjetja padajo kot do
mine, propadajo tudi samostojni pod
jetniki, mnogi, ki so še včeraj zaslužili 
za preživljanje sebe in svoje družine so 
danes prejemniki socialne pomoči.

V koprski škofiji je 13 centrov karitas, 
kamor prihajajo ljudje s številnimi pro
blemi; pripravimo jim paket, plačamo 
položnico, damo šolske potrebščine - to 
še nekako zmoremo, čeprav ni enostav
no, ker je prošenj vse več. Toda ti ljudje 
ne prosijo samo materialne pomoči, no
sijo težka bremena, ki so posledica bole
zni, odnosov v družini in družbi, mnogi 
se čutijo ponižane in opeharjene. Naše 
dosedanje delo želimo nadgraditi z raz
ličnimi svetovalnimi in samopomoč- 
nimi programi. Če nam to uspe, tudi s 
sredstvi, ki jih bomo zbrali s prodajo li
kovnih del Umetniki za karitas, se bodo 
naši centri preimenovali v Družinske 
centre karitas.

Jožica Ličen, voditeljica projekta Umetniki
za karitas in namestnica ravnatelja Škofijske 

karitas Koper

Mednarodna šola prostovoljstva je potekala v Vipavskem Križ1*. 
med 8. in 15. avgustom. Udeleženci so bili mladi prostovoljk 
Karitas med 17. in 25. letom in so prišli iz različnih držav; Sloveniji 
Italije, Hrvaške, Bosne in Hercegovine, Srbije, Črne gore, Bolgarjp' 
Makedonije, Albanije.

Na veliki šmaren je v Vrtovinu

sagra

s)'i2;^dvija se na najstarejši in največji 
■Marijin praznik - veliki šmaren 

Marijino vnebovzetje, katere
mu je posvečena vaška cerkev. Nekoč so 
dejali: "Vsaka vas ima svoj glas, vsaka 
hiša ima svojega miša".

Letošnji 15. avgust je bil za našo cer
kev še poseben dan, saj je kamenjska 
župnija, kamor spada tudi Vrtovin, ta 
mesec dobila novega župnika - Rafka 
Klemenčiča, ki je tudi vodil slovesno 
mašo s procesijo. Še enkrat, gospod žu
pnik, dobrodošli v naši župniji, kjer si 
močno želimo, da bi se dobro počutili

in z veseljem opravljali delo dušnega 
pastirja.

Za cerkev Marijinega vnebovzetja so 
dekleta in žene iz Vrtovina ravno na ta 
dan darovale denarni prispevek za na
kup belih prtov, s katerimi je pokrita 
božja miza v naši cerkvi, v čast Mariji, 
saj je Bog Marijo, mater in ženo, prvo 
poveličal v nebesih.

Popoldne je bil v cerkvi še koncert 
cerkvenih pesmi. Nastopala sta domači 
moški zbor Vinograd (na fotografiji) in 
gostujoči zbor Janeza Svetokriškega.

Kasneje je sledila zabava s plesom an-

aslov letošnje šole se je glasil: 
j 'Nič revščine, ukrepaj zdaj!' V 
okviru tega naslova so udeležen

ci spoznavali različne vidike revščine, 
diskriminacije in socialne izključeno
sti. Bilo jih je 34, nastanjeni pa so bili 
v Kapucinskem samostanu in župnišču 
v Vipavskem Križu. V dopoldanskem 
delu so spoznavali različne vidike re
vščine skozi predstavitve in predavanja 
različnih predavateljev, ki se pri svojem 
delu vsakodnevno srečujejo z revščino.

bi prišli do sklepa, da lahko mladi fC 
Evropi osveščamo o boju proti 

diskriminaciji in na kakšen način sj*^ 
lahko nediskriminatorni.

Prostovoljci so se predstavili pom^
čjo fotogovorice (na fotografiji) in siCe( 
s tremi fotografijami, ki so jih posn^' 
že pred prihodom: s prvo fotografijo 
se predstavili, z drugo so predstavili 
vščino v svoji državi, s tretjo pa, kako t7' 
revščino rešili. Fotografije so za javnr^' 
postavili na ogled v soboto, ob dn^V1^

Pri nas je šagra je vaški praznik, ki ima korenine globoko v naši pretekli zgodovini. Gre za dogodek, v 
katerem je tako ali drugače vključena celotna vas, ki na široko odpre svoja vrata, pokaže svoje značil
nosti in posebnosti.

sambla Javor in bogat srečelov. Tudi le
tos, kot mnoga leta doslej, so Vrtovinke 
presenetile z izjemno dobrim in lepim 
pecivom. Najprej so ga razstavile, potem 
pa je razveseljevalo srečne dobitnike.

Fotografska razstava ljubiteljskih foto
grafov Vrtovina je bila na ogled v pro
storih osnovne šole. Razstavljali so: Jan 
Čermelj, Armin Črnigoj, Neva Brešan in 
Nevenka Gerželj. Razstavo so popestrili 
gobelini Francke Čebron, slike mojstri
ce Martine Lozar, ročno klesani izdelki 
Simona Čermelja, ročno izdelani izdel
ki Milojke Lozar, Miloša Lavrenčiča ter 
drugih.

Nevenka Gerželj

V popoldanskem delu pa so opravlja
li prostovoljno delo v Domu karitas na 
Cesti in v prostorih Karitas Vipavske 
dekanije v Ajdovščini. Obiskali so tudi 
bivalno enoto v Zavodu Janka Premrla 
Vojka v Vipavi.

Namen projekta je spoznavanje različ
nosti boja proti diskriminaciji, revščini 
in socialni izključenosti. Udeleženci naj

odprtih vrat.
Z mednarodno šolo prostovoljk'' 

smo želeli tudi spodbujati mlade ^ 
aktivne državljane na po področju k 
diskriminacije, krepiti medsebojno ^ 
zumevanje in strpnosti med mladimi ^ 
različnih držav.

Tanja Brat'1
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Monte Rosa - Piramide Vincent,

4215 m
Božanski nasmeh Monte Rose (tako je tudi naslov knjige Juliusa Kugyja) me je zopet vabil v njene pro
strane ledenike. Odzval sem se, in ker goro kar dobro poznam, sem vabilo posredoval naprej nekaterim 
hribovskim prijateljem.

odprave, osvojiti Punta Gnifetti (4554 
m) in tam v najvišji koči v Alpah tudi 
prenočiti. Da bi postavili piko na i, pa 
nam je preprečilo vreme; silen veter 
ter megla in s tem težave z orientacijo. 
Napovedanemu krajšemu izboljšanju 
vremena naj bi zopet sledilo poslabša
nje in če bi pot nadaljevali, je obstajala 
možnost, da bi ostali ujeti na vrhu gore. 
Odločitvi, da gremo z gore, je v niansah 
botrovalo tudi pomanjkanje motivacije 
- en štiritisočak je bil namreč osvojen 
in tako izpolnjen dobršen del ambicij, 
pri posameznikih tudi slabše splošno 
počutje, pri nekaterih morda tudi nega
tivna izkušnja neurja iz prejšnjega dne 
.... Čeprav se zdi, da je bila odločitev 
za umik morda prehitra, tega ne bomo 
nikoli zagotovo vedeli. Obstajata pa dve 
neizpodbitni dejstvi: da smo se z gore 
vrnili živi in zdravi ter da gora tam še 
ostaja in vabi - v vsem svojem sijaju.

abralo se nas je kar šest gorni
kov, vsi z izkušnjami nad 4500 
m in višje, kar je bilo dobro 

izhodišče, da skupina uspešno opravi 
svojo pot. Za glavni cilj smo si zadali, 
da prespimo na enemu izmed številnih 
štiritisočakov Monte Rose na Punta 
Gnifetti 4554 m, kjer stoji Capana 
Regina Margherita, najvišja koča v 
Alpah. Vmes pa smo imeli željo osvojiti 
še kakšen njen štiritisočak.

Monte Rosa, ki leži na meji med Italijo 
in Švico, je kot drugo najvišje pogorje 
Alp z največ štiritisočaki eno najbolj 
obiskanih v Alpah. Prvi dan smo po 
nočni vožnji opravili del vzpona z žič
nico, sledil je ledeniško skalni vzpon 
do Refuga Gnifetti ter aklimatizacijski 
vzpon na Piramide Vincent, 4215m. 
Slednji se je v spletu okoliščin pokazal 
kot glavni vzpon odprave, ki pa niti ni 
bil tako nedolžen, saj nas je pod vrhom

zajel pravi snežni vihar.
Drugi dan nas je čakal še glavni cilj Marko Nabergoj

S

Center za usposabljanje vedno 

pripravljen pomagati
Območno združenje Rdečega knža Ajdovščina in Center za usposabljanje Slovenske vojske Vipava sta 
že večkrat pokazala, daje s skupnimi močmi mogoče storiti marsikaj za dobro soljudi.

o je pred kratkim prišlo do po- do organiziral krvodajalsko akcijo in kri 
manjkanja krvi v šempetrski je darovalo 29 pripadnic in pripadnikov 
bolnici, je Center na našo pobu- Slovenske vojske. Pripadnice in pripa

dniki se sicer redno udeležujejo krvo
dajalskih akcij. Januarja letos jih je kri 
'darovalo 27, v letu 2009 pa skupaj 109. 
Hvaležni smo jim, da nam pomagajo 
ohranjati slovensko krvodajalsko izro
čilo, in se jim za njihova plemenita deja
nja zahvaljujemo tudi v imenu bolnikov, 
ki potrebujejo transfuzijo krvi.

Prav tako nas veseli, da nam radi 
priskočijo na pomoč tudi v drugih 
primerih. V sredini avgusta je sedem 
pripadnikov SV pomagalo prostovolj
kam združenja pri praznjenju starih 
skladiščnih prostorov in poskrbelo za 
prevoz dotrajanega blaga na odlagališče 
odpadkov Dolga Poljana. Združenje se 
bo kmalu preselilo v nov skladiščni pro
stor v logističnem centru v Ajdovščini, 
zato smo veseli, da smo z okrepljenimi 
močmi postorili veliko nujnih opravil, 
povezanih s selitvijo. Pripadnicam in 
pripadnikom SV ter prostovoljkam se 
iskreno zahvaljujemo za vso njihovo po
moč, še posebno pa se zahvaljujemo tudi 
poveljniku Centra, polkovniku Miranu 
Rožancu, ki nam je vedno pripravljen 
prisluhniti.

Irena Žgavc,Rdeči križ Ajdovščina

Gasilci taborili
Po lanskoletnem uspelem taboru mladih iz Prostovoljnega gasilske
ga društva Col so nas gasilci tudi letos razveselili z novico o taboru v 
juliju. Lokacija je bila letos spremenjena. Lani smo se prijetno hladili 
ob reki Soči, letos pa smo se odpravili v vas Klanec pri Kozini.

otore smo zamenjali z udobno na
mestitvijo v Domu duhovnosti v 
Klancu, kjer je služboval naš glav

ni vodja Milan Pregelj. Program je bil 
pester, nikoli nam ni bilo dolgčas. Zunaj 
smo se podili za žogo, se lovili, vsak ve
čer pa je naš zborček sodeloval pri maši. 
Reševali smo teste Mladi gasilec' za bro
nasto, srebrno in zlato značko. Na petek 
smo se tudi za cel dan odpravili na obalo 
in se na Debelem rtiču prijetno nakopali 
in nasončili. Potem pa smo obiskali še 
gasilsko brigado v Kopru. Kljub utru
jenosti od celodnevnega čofotanja in 
nastavljanja soncu smo si z zanimanjem 
ogledali zgradbo ter gasilska vozila z vso

opremo.
Zadnji večer smo si pripravili pravi 

taborni ogenj in pekli hrenovke. Tudi 
ostale dneve nismo bili lačni, saj so se 
naše kuharice izredno potrudile za naše 
želodčke. Na nedeljo so prišli naši starši. 
Skupaj smo se udeležili maše, nato pa se 
ob pikniku družili še cel dan.

Z gotovostjo lahko trdimo, da se bomo 
naslednje leto spet nekam odpravili. 
Vprašanje pa je le destinacija. Navajeni 
smo hladnega podnebja, zato nam bolj 
ustreza bližina Soče. Vendar je za tako 
pisano družbo skoraj vseeno, kam gre
mo, saj se imamo povsod fajn.

Tjaša Logar, mladinka PGD Co\

lesni na
Senzacionalno:

Preden se odločite za nakup 
pohištva, preverite cene v 
Novi Gorici, Rožni Dolini in 

Kromberku, saj vam 
le Lesnina garantira resnično

NAJNIZJECENE

Če boste v 10 dneh od 
dneva nakupa našli v 

drugi konkurenčni 
pohištveni trgovini enak 

izdelek po nižji ceni, 
vam bomo tako ceno 
SKUPAJ Z DODATNIM 

5% POPUSTOM 
ponudili tudi mi!*

Po pohištvo v Lesnino!
Velja za vsa naročila pohištva renomiranih

slovenskih proizvajalcev: _.
Alples, Svea, Gorenje, Emok, Doma-Ko, 

Ekotrade, lles, Milax, Brest, Murales, Garant, 
Tom, Meblo Jogi, Novoles, Paron ...



Konjske dirke in gozdarski sejem
Gozd, 14. in 15. avgusta - Člani Smučarskega društva Gozd so pripravili že sedmo izvedbo konjskega 
praznika, ki so mu že lani dodali širšo dimenzijo - prikaz gozdarske mehanizacije.

eugodna vremenska napoved je 
v soboto popoldan obiskovalce 
zadržala doma in je prva disci

plina, konjski biatlon, minila brez večje 
podpore s tribun. Rosenje pa konjenikov 
ni preveč oviralo, tako da so organiza
torji brez težav spravili tekmovanje pod

streho. Nastopajoči so morali najprej z 
ftačno puško sestreliti s podstavkov pet 

za vsak zgrešeni strel pa so morali 
potem odjezditi po en kazenski krog, 
poleg dveh obveznih. V prednosti so bili 
konjeniki z mirno roko, saj na kratki 
progi niso mogli več nadoknaditi za
mujenega pri streljanju. V vsega dobre 
pol minute je nalogo najhitreje opravil 
Bogdan Kranjc iz Tevč (brez zgrešenega 
strela), na drugo in tretje mesto pa sta 
se (v razmaku manj kot sekunde) uvr
stila kar dva Aljaža Černigoja (eden od 
Stomažev, drugi iz Žapuž).
Proti večeru so se ljudje vendarle nabi-

Košnja po starem

rali - mlade so privabili domači glasbe
ni upi, starejše pa salami in zvarki 'tete 
Pehte'. Komisijo je najbolj prepričal sa
lam Franca Urdiha, sicer znanega goz
darja iz Višenj, teta Pehta za leto 2010 
pa je s svojimi borovničkami postala 
Kristina Peljhan s Predmeje.

Nočno in še jutranje deževje ni kaj 
prida razjasnilo obrazov organizator
jev, ki pa se jih vreme le usmililo in 
nedeljski program so izpeljali po na
črtih. Obiskovalci so si lahko ogledali 
spretnosti gozdarjev pri podiranju in 
žaganju drevja, slovenska podjetja pa 
so predstavila gozdarsko mehanizacijo, 
pri čemer je bila v središču pozornosti 
linija, ki na enem koncu 'požira' dreve
sna debla, na drugem koncu pa 'bruha' 
polena.

Spretnostne in hitrostne preizkušnje 
so privabile veliko število konjenikov 
tudi od daleč, tribune pa so se lepo 
zapolnile, o čemer je pričalo povsem 
zapolnjeno parkirišče in zasedeni vsi 
mogoči prostorčki ob cesti. Jezdeci so 
na razmočenem (pa ne preveč) terenu 
med količki prikazali veliko spretnost 
in tudi drznosti. Zmaga je sicer odšla 
v Škofjo Loko, toda Bogdan Kranjc je 
sobotni zmagi v biatlonu dodal še tretje 
mesto in tako ponovno postal absolu
tni zmagovalec. Družinsko zbirko je z 
zmago obogatila še Karin Kranjc med 
dekleti, hči predsednika Smučarskega 
društva Gozd Janka Mikuša pa je Gori 
priborila četrto mesto.- Janko pa ni bil 
na koncu zadovoljen le zaradi dobrega 
nastopa hčerke, pač pa zato, ker se je na 
koncu vse lepo izteklo: »Predvsem je po
membno, da so se tekmovanja končala 
brez poškodb, saj je bil teren zahteven. 
Morda je bilo nekaj gledalcev manj kot 
običajno, toda glede na vremenske ne
všečnosti smo lahko v društvu povsem 
zadovoljni, tudi po finančni plati se nam 
je na koncu izšlo. Upam, da so gledalci 
uživali,« je dejal Mikuš. Zagotovo so, ko 
se je na odru pojavila še temperamentna 
Tanja Žagar, ki je poskrbela za primeren 
zaključek dvodnevnega konjeniškega 
praznika.

Na Colu še znajo
Vodice, 24. julija - Člani društva Trillek s Cola že dobro desetletje skrbijo za ohranjanje spomina na ročno 
košnjo. Ne gre za kakšno tekmovanje v spretnosti in hitrosti rokovanja s kmečkim orodjem, ki odhaja 
v pozabo, pač pa bolj za neke vrste intimno doživetje v tišini svežega poletnega jutra, daleč proč od 
javnosti.

udi letos so se zbrali na Vodicah, 
na dan, ko so Vodičani oklicali 
svojo, zdaj že tradicionalno ve

selico. Dober ducat jih je bilo, ki so s 
koso v roki, z oselnikom za pasom ter z 
oblačili iz zaprašenih podstrešnih omar, 
zarezali v oblačno jutro in se vrnili v

čas, ko so bili zgodnje vstajanje in pona
vljajoči se zamahi kose glavno poletno 
kmečko opravilo. Kosa seveda še vedno 
ni povsem pozabljeno kmečko orodje, 
ni pa več nobene potrebe po zgodnjem 
prihodu na travnik in ročni košnji tra
ve v jutranji rosi. Že leta si tudi na višje

ležečih kmetijah pomagajo z mehaniza
cijo in sodobnim spravilom sena, zato 
so dogodki, za katere skrbijo v društvu 
Trillek, toliko bolj dragoceni.

Kosci so letos na Vodicah pripadali 
različnim generacijam, seveda pa so bili 
po napornem delu bolj pri besedi starej
ši kosci, ki so z mlajšimi radi delili spo
mine iz svoje mladosti in tudi utrinkov, 
ki so poskrbeli za popestritev vsakdanji
ka. Slišati je bilo, kako so nekdaj »punce 
prinesle zajtrk in vsakemu koscu izroči
le pušeljc poletnih cvetlic. Včasih smo 
tudi kaj zapeli. Lepo je bilo!« Tudi tokrat 
seveda ni smela manjkati polenta, z njo 
pa še več drobnih zgodbic, šal in dogo
divščin, s katerimi so si kosci popestrili 
enolično delo in ki je kljub težkemu boju 
za preživetje visoko v hribih ponujalo 
nek poseben čar. Le da so si polento (in 
še kaj zraven) tokrat pod bližnjo streho 
privoščili, še preden so pokosili načrto
vano površino - prehitele so jih prve de
žne kaplje, ki so prerasle v celodnevno 
deževje. Ampak od teh nekaj 'rednjev' 
danes ni več odvisna nobena krava.

tekst in foto Sandi Škvarč, priredil ep

Kje so tiste stezice, ki 
so včasih bile?
Podraga, 1. avgusta - Društvo prijateljev poti Svetega Jakoba v 
Sloveniji, ki deluje z namenom oživljanja tradicije slovenskih sre
dnjeveških romanj in potovanj po poteh, ki vodijo v Kompostelo, 
enkrat letno pripravi desetdnevno peš romanje, dolgo približno 300 
kilometrov. Začne se v Kostanjevici na Dolenjskem in konča v Trstu, 
obišče pa tudi naše kraje.

omarji se na svoji poti, ki simbo
lizira predvsem potovanje zno
traj nas, ustavijo tudi v Podragi, 

kjer stoji kapelica, posvečena Svetemu 
Jakobu, zavetniku romarjev.

Množica božjepotnikov z mednaro
dno udeležbo (udeležilo se ga je tudi 
nekaj domačinov), so v Podrago, ki je 
predzadnja postaja romarjev, prispeli 
na prvi dan avgusta, kjer so po naporni 
poti dan sklenili z mašo. Sledila sta ve
čerja, zasluženi počitek in klepet, poln 
doživetij in dobre volje, pri prijaznih in 
gostoljubnih domačinih.

Vsem je bila skupna misel, ki priča o 
posebnem vzdušju med pohodniki na 
poti; ta je sicer izjemno zahtevna, a nje
no sporočilo preseže ves napor in rodi 
glavni namen - pot naprej v svojem 
duhu.

Zaključni dan, ki je romarje popeljal 
do Trsta, se je po mirni noči v lepem 
vremenu pričel v zgodnjem jutru nasle
dnjega dne. Sledil je še zadnji pozdrav 
domačinov popotnikom z željo po sreč
no in polno zaključeni poti, ki presega 
pregrade in razlike med nami in znotraj 
nas. P. K

Za Vas pripravimo projekt sončne elektrarne, 
ki vam bo dolgo služila, pa še zaslužili boste!

Kako?

Pokličite

Vipavska cesta 4 
5270 Ajdovščina 
Tel.: 05 364 41 61

WW.Skapin.SI info@skaoin.si
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Njoki Summer Festival 2010

Uspešen, vroč, nabit z emocijami 

in punk energijo
ameriške punk skupine Bad Religion, 
prava pripeka in večina prisotnih se je 
še zadrževala v senci na drugi strani ve
likega prizorišča. Do nastopa Overflow 
se je pred odrom zbrala že pisana mno
žica obiskovalcev, ki so se na prizorišče 
pripeljali iz celotne Slovenije, hrvaške in 
tudi Italije. Hrvaški punkerji Overflow, 
v Ajdovščini so tokrat nastopali že če
trtič, so z vplivi garažnega punk roc
ka in določenimi hard core dodatki, v 
energičnem in navdahnjenem nastopu, 
ki se vedno ogne klišejem punk žanra, 
navdušili in pustili več kot odličen vtis.

Prvi vrhunec večera je bil nastop adre
nalinskih, a vedno dovolj spevnih kali
fornijskih skate punkerjev Lagvragon, ki 
so pred oder privabili večino prisotnih 
in prvič na preizkušnjo postavili ograjo 
in varnostnike, ki so le s težavo zadrža
li najbolj zagret - kljub vsemu pa so se 
najbolj vztrajni uspeli prebiti na oder in 
se preizkusili v t. i. prvini 'stage divin- 
ga. Koncert je bil od začetka do konca 
v znaku odlične komunikacije z občin
stvom, vzajemne energije, saj je večina 
obiskovalcev prepevala vse največje hite 
skupine, dobro razpoložljiv kvintet pa 
je ponudil nastop, ki je dodal piko na i 
dobremu vzdušju na festivalu.

Sonce je počasi zašlo in oder so ob 
bučnem aplavzu in vzklikih zasedli No 
Use For a Name, soborci Lagwagon iz 
založbe Fat Wreck in iz začetkov punk

rocka v ZDA, obenem sopotniki na to
kratni evropski turneji. Tudi njih smo že 
večkrat videli pri nas, zato nas uigranost 
in dober odziv publike ni presenetila. 
Nastop je bil morda celo nekoliko bolj 
umirjen in z več melodičnimi napevi, 
zato pa se je vzdušje stopnjevalo do Ace 
of Spades, priredbe Motorhed, ko so se 
NUFAN na odru pridružili tudi člani 
Lagwagon. Tony Sly, frontmen in pevec 
skupine z ekipo je vse opravil z odliko, 
nekateri v publiki pa še niso bili povsen 
potešeni.

Za to so poskrbeli domači ljubljenci 
občinstva Elvis Jackson in opravičili dr
zno potezo, da so organizatorji najslajše 
in najbolj raznoliko prihranili za konec 
festivala. Kot vedno so Buda in druščina 
postregli z raznovrstno glasbeno meša
nico, od skaja, rocka, metala, hard cora, 
punk-rocka in reggaeja. Še največ odziva 
so prislužili z vragolijami Bude in me- 
talskimi vložki iz repertoarja Metallice 
in Slayer ter poskočnimi skladbami z 
dodatki čolna, tečaja iz plavanja nad ob
činstvom, konfekti, stojo na glavi, med

rganizatorji so upravičili priča- 
I Bkovanja in ponudili vrhunski 

punk rocka dogodek poletja, ki 
so ga začinili z nekaj obfestivalskimi 
aktivnostmi (Chill Oput arena z D -ji 
pred pričetkom festivala ob vhodu na 
prizorišče, grafitiranje, fotokross, njoki 
pošta, stojnice z glasbenimi CD - ji, ma
jicami ), kulinariko (njoki), športnimi 
aktivnostmi (skate contest, nogotenis). 
Kot zanimivost, prodanih je bilo dobrih 
700 porcij njokov, festival je obiskalo več

kot tisoč ljudi.
V nedeljo, 8. avgusta se je v Ajdovščini 

od vročega zgodnjega popoldneva do 
poznega malo hladnejšega večera doga
jal že 6. Njoki Summer Festival. Tokrat 
je bil zamišljen kot enodnevni festival in 
na novi lokaciji na dvorišču Hiše Mladih 
v Ajdovščini. Lansko leto je drugi dan 
festivala tako rekoč odpihnila burja, le
tos je bila ob zgodnjem in pravočasnem 
startu ob zvokih Bed Religion, lokal
nih punkerjev, ki žgejo priredbe slovite

izvedbo Hawaiian Club, Market Sweets 
in nekaterih novejših (This Time, Not

Here To Pray) najbolj priljubljena do
mače punk rock zasedbe. Elvis Jackson 
so, čeprav so imeli pred seboj že neko
liko z energijo izpraznjeno občinstvo, 
uspeli opravičiti svojo vlogo in potrdili” 
da sodijo v sam svetovni vrh punk rock 
glasbe. Tako zvok, izvedba, kot lučna 
scenografija so bili tokrat res vrhun
ski. Njoki Summer Festival so sklenili 
s 'himno' Smok the Herb, pri kateri je 
pritegnilo večina dobro razlopoleženih 
obiskovalcev. Festival je brez vsakršnih 
izgredov in težav zaprl svoja vrata nekaj 
čez polnoč.

Organizatorji tradicionalnega Njoki 
Summer Festivala, na katerega prihaja 
čedalje več ljudi, si v bodoče želijo neko
liko več razumevanje lokalnih oblasti in 
podporo vseh iz lokalnega okolja, sicer 
pa so zelo zadovoljni z odzivom medijev 
in obiskovalcev festivala. Razen nekaj 
manjših spodrsljajev pri organizaciji, pa 
so zadovoljni in v pričakovanju organi
zacije novih prireditev tudi v bodoče.

Organizatorja festivala Gorazd Repše in 
Matjaž Jazbar 

PR festivala Sandi Maver'm Kuri RV 
fotografije Robert Kokol

KIA - Največ za Vaš denar!
Kia cee'd - samo še nekaj vozil modelnega leta 2010

OMEJENA KOLIČINA vozil zdaj z do ^

DODATNEGA POPUSTA

Ne zamudite!
*ponudba velja za vozila modelnega 

Teta 2010, samo do razprodaje zalog.

www.ng.kia.si

KIA NOVA GORICA KIA MOTORS
Ul. Vinka Vodopivca 8, Kromberk, 05/333-0303

The Power to Surprise
*Pogoji gar. so na voljo na www.kia.si/akcya 0^ri zast. Kia, Komb. poraba

je°6, zl/T(fok m! 147 Cg/k m C02! za Soul 1,6 je 6,5l/100km, 154 g/krnCO'4 
za Sorento 2.4 je 8,51/lOOkm, 203 g/km C02. Slike so simbolne.
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Starejše generacije se lahko iz 

izkušenj mladih veliko naučijo
Generalna skupščina OZN je leta 1999 razglasila 12. avgust za Mednarodni dan mladih z namenom, da 
tudi mladi dobijo dan, na katerega lahko še posebej opozorijo na svojo vlogo, pravice in dolžnosti ter 
tudi težave, s katerimi se srečujejo v današnji družbi.

J^ladi se v svojem prehajanju v 
im#! odraslost srečujejo z mnogi- 
JuVJLmi ovirami, ki upočasnjujejo 
prevzemanje vlog, ki bi jim omogočile 
neodvisnost. Le neodvisen človek lahko 
popolnoma prevzame odgovornost za 
lastno prihodnost; uresničuje svoje cilje 
v zasebnem življenju in hkrati kot odgo
voren državljan izpolnjuje svojo vlogo 
v družbi. Ob tem pa je nujno poudariti 
vlogo mladinskih organizacij, ki so izje
mno pomembno okolje za pridobivanje 
kompetenc za nadaljnje življenje in delo 
ter ključni instrument zastopanja inte
resov mladih.

Razvoj mladinskega organiziranja v 
Ajdovščini se je po letu 2000 odvijal bli- 
skovito. Tradicionalno uspešnim tabor
nikom, skavtom, študentom in drugim 
prostovoljnim društvom sta se pridru
žila Mladinski center Hiša mladih ter 
Mladinski svet Ajdovščina, ki je gene- 
dral nove ideje in odpiral Ajdovščino 
Sloveniji ter Evropi. Skorajda je ni stva
ri, ki je mladi ne bi uspeli realizirati v 
okviru Hiše mladih, oaze mladinskih 
dejavnosti v regiji.
Lokalne mladinske organizacije so 

tiste, ki so z mladimi v najtesnejšem 
stiku, zato mora lokalna skupnost po
svetiti prav posebno pozornost tistim 
organizacijam, ki vzgajajo svoje člane v

odgovorne in avtonomne posameznike, 
ki se zlahka vključujejo v družbo in svet 
odraslih.

Mladi od organov lokalnih oblasti pri

čakujemo, da bodo čim hitreje sprejeli 
ustrezne politike za povečevanje avto
nomije mladih in predvsem, da se bo 
področje mladine urejalo v sodelovanju 
z mladimi. Pričakujemo ukrepe na po

dročju zdravstva, zaposlovanja, usposa
bljanja, stanovanj in mladinskega orga
niziranja.

Združeni narodi so letošnji 12. avgust 
2010 določili za začetek mednarodnega 
leta mladih, s katerim želijo spodbuditi 
energijo, domišljijo in pobude svetovne 
mladine pri premagovanju ovir, s kate
rimi se sooča človeštvo: od doseganja 
miru na svetu do ponovnega gospodar
skega razvoja. Tema letošnjega leta je 
'Dialog in medsebojno razumevanje', ki 
se osredotoča tako na dialog med mla
dimi iz različnih kultur, kot tudi na dia
log med različnimi generacijami, kamor 
prištevamo tudi dialog med mladimi in 
odločevalci.

Mednarodno leto mladih bo v 
Ajdovščini zaznamovalo odprtje no
vega Mladinskega centra in hotela 
Ajdovščina. Mladinske organizacije in 
društva bodo tako dobile nove prostore 
in okolje, v katerem se bodo lahko dol
goročno razvijale in krepile svoja priza
devanja po vključevanju mladih v obli
kovanje politik, programov in struktur 
odločanja, se osredotočale na potrebe in 
želje mladih, ter jih poskušale uresniče
vati. Upamo pa tudi, da bo mednarodno 
leto mladim v Ajdovščini prineslo tudi 
lažji dostop do stanovanj, kakovostne 
prve zaposlitve, izobraževanja in s tem 
lažji prehod v odraslost.

Mladinski svet Ajdovščina

V Agualandio z Mladinskim 

centrom Hiša mladih
Mladi pozor! Tudi letos lahko z nami preživite nepozaben in adrenalina poln dan v vodno zabaviščne
mu parku AQUALANDIA. Park, ki je urejen kot pravi otok zabave, se nahaja v Jesolu, neposredni bližini 
Benetk in je znan po najvišjem toboganu na svetu. Tam lahko uživate v 26 - tih tipih vodnih naprav in 
raznih tematskih šovih, ki se odvijajo tekom dneva.

I^TTa izlet odrinemo v TOREK, 24. 
1^1 avgusta in sicer izpred avtobu- 
^ ^ sne postaje Ajdovščina ob 8.00 
llri. Domov se vračamo predvidoma

okrog 21.00 ure.
Kogar zanima, je potrebno, da se prej 

prijavi ali direktno v našem mladin
skem centru Hiša mladih, v prvem nad

stropju stare vojašnice Srečka Kosovela 
na Ribniku, ali preko prijavnice, ki jo 
dobite na naši spletni strani www.mc- 
hisamladih.si in jo nato izpolnjeno pri
nesete najkasneje do petka 20. avgusta v 
naš center.

Stroški izleta znašajo 25 evrov (če bo 
prijavljenih manj kot 20 oseb, bo vsto
pnina v zabaviščni park nekoliko višja, 
zato naj imajo prijavljeni še nekaj de
narja s seboj). Navedene stroške morajo 
mladostniki oz. njihovi starši poravnati 
sami.

Otroci, ki so mlajši pd 13 let, lahko 
gredo na izlet le v spremstvu staršev 
oziroma druge starejše osebe (bratje, 
sestre ipd.).

Za več informacij nas lahko pokliče
te na telefonske številke 05 368 93 83 
oz. 041 945 392 ali preko e - naslova 
mc.hisamladih@gmail.com.

Lepo vabljeni v našo družbo!

Osvežitev tudi za

revnejše otroke
Materialne in socialne stiske, s katerimi se iz dneva v dan sooča več 
družin, vse bolj občutijo tudi otroci. Marsikateremu poletje ni prine
slo potrebnega oddiha, morja in sproščenega druženja s sovrstniki, 
ampak pomanjkanje, skrb in strah, kaj bo z njihovo družino.

"■P^^a bi vsaj za kratek čas odmisli- 
Sli vsakodnevne skrbi in brez- 

JmtJ skrbno uživali otroštvo, smo v 
Območnem združenju Rdečega križa 
Ajdovščina v času pomladnih poči
tnic osmim otrokom iz socialno šibkih 
družin omogočili brezplačne morske 
počitnice, v sredini julija pa še de
vetim. Otroci so teden dni letovali v 
Mladinskem zdravilišču in letovišču 
RKS na Debelem rtiču, kjer so se kopali 
v morju in bazenu, mentorji pa so jim 
dneve popestrili s številnimi aktivnost
mi.

V združenju si vsako leto prizadeva
mo, da bi na tak način razveselili okrog 
20 otrok. Pri tem nam pomagate šte

vilni, ki darujete svoj prispevek za do
brodelno akcijo 'Peljimo jih na morje'. 
Seveda bi si želeli osrečiti vse prikraj
šane otroke, vendar je to žal zelo težko. 
Letos nam je pri tem velikodušno poma
gal Zavod za šport Ajdovščina. Članom 
treh socialno ogroženih družin je po
daril sezonsko karto za popoldansko 
kopanje na letnem bazenu v Ajdovščini. 
Družine so se donacije zelo razveselile 
in z nasmehom nam pripovedujejo o 
kopanju v bazenu, spuščanju po toboga
nu, doživetjih na igralih ... V svojem in 
njihovem imenu se zato Zavodu za šport 
Ajdovščina iskreno zahvaljujemo za nji
hovo solidarnost in posluh za potrebe 
najmlajših. Rdeči križ Ajdovščina

1 9. julij - 24. avgust 2010

MB POLETJE 0010
MC HIŠA MLADIH AJDOVŠČINA

T' m
»tv:

Spet rekordno
"■TIF^arlo Miljavec, 62, avtoprevoznik 

v pokoju, je na svojem vrtu, na 
JL^W'zh od n eni pobočju Vipavskega 
Križa, letos pridelal dvesto paradižni

kov. Nič posebnega, seveda če ne bi bilo 
pridelka za več kot dvesto kilogramov. 
Teža posameznega paradižnika se je 
namreč sukala okrog kilograma, tale 
na sliki, rekorden, pa je tehtal še 37 dkg 
več.

Sicer pa smo o vrtnarju rekorderju že 
poročali - pred leti nam je Karlo poka
zal malancano, težko 5,38 kilograma. 
Letošnje paradižnike je Karlo razdal 
sosedom, prijateljem in znancem. Tudi 
sam se jih je dodobra najedel in še se jih 
bo - v zamrzovalniku ima 30 litrov sal
se. »Pri pridelavi povrtnin ni pretiranih 
skrivnosti. Zemljino je treba pravoča
sno prekopati, pripraviti, da se zemlja 
nadiha. Zatem je treba pridno okopava
ti ter seveda izdatno, izdatno zalivati,« 
nam zaupa Karlo. Da gre za pridnega 
človeka, vemo že od prej -parcelo, na 
kateri si je pred šestimi leti začel ureja
ti njivo, vrt in vikend za stare dni - sta 
dolga leta preraščala robida in grmovje.

tekst in foto mt
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Tudi novi obrazi na Policah

Mlinotest v pripravah na 1. ligo
Turnir bodoče občine

w „ . nn kratkem odmoru v domači dvorani Police spet zbrale igralke nove prvoli-
gafke ekVeAi bodo z novim pokroviteljem in imenom ŽRK Mlinotest Ajdovščina sezono začele 11. 

septembra.

Col, 7. avgusta - Na tamkajšnjem igrišču seje odvil nenavaden tur 
nir v malem nogometu, na katerem je sodelovalo šest ekip z gorske' 
ga območja od Podkraja do Predmeje.
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Arebj,h„tt,,d.,.kod„ž.vP,-
vem kolu v gosteh pomerile z več- 

^|[^#kratnimi (stalnimi) prvakinjami 
Krim^Vlercatorjem v prestolnici. Vendar 
to še ni dokončno, saj se v klubu trudi
jo, da bi prvakinje pregovorili in bi bila 
prva tekma na Policah, v spomladan
skem delu pa bi gostovali v Ljubljani. Če 
bo to uspelo, bi bil to lep uvod v novo 
prvoligaško sezono, saj bi renomiran 
nasprotnik seveda privabil večje število 
obiskovalcev.

Ker je tekmovanje v najvišjem razredu 
slovenskega ženskega rokometa velik iz
ziv, hkrati pa tudi obveznost, se je v klu
bu začelo delo že takoj po koncu prejšnje 
sezone. Tako je bila 21. julija skupščina 
društva, na kateri so izvolili nov upravni 
odbor in ostale organe. V novem uprav
nem odboru sta tako tudi predstavnika 
novega sponzorja Mlinotesta d.d.: pred
sednik uprave David Nabergoj in izvr
šni direktor za področje trženja Miran 
Božič. Novi sponzor se je zavezal, da bo 
dekletom v vseh starostnih kategorijah 
poskušal omogočiti optimalne pogoje 
za delo, seveda glede na možnosti in tre

nutno stanje v gospodarstvu.
Tako dekleta (in žene) pridno treni

rajo že dobra dva tedna. Treningi pote
kajo v domači dvorani in njeni okolici.

govorili s trenerjem Leban Brankom, ki 
pravi: »Okostje ekipe bo še vedno lan
ska ekipa, a vendar z nekaj okrepitvami. 
Naš cilj je ustvariti stabilen kolektiv, 
sestavljen predvsem iz doma vzgojenih 
igralk. Tako bomo zagotovili trdne te
melje za dolgoročno delo, saj ne želimo, 
da bi bili vsako leto odvisni od kupova
nja igralk. Seveda pa bomo ekipo dopol
njevali tudi z igralkami iz nam bližnjih 
sredin, ki bodo pokazale zanimanje ter 
seveda tudi kakovost za igranje na viš
jem nivoju. Tako sta sedaj v klub prišli 
mladi in perspektivni igralki Tina Kralj 
iz Sežane in Asja Udovič iz Hrpelj, ki že
lita narediti korak naprej v svojem igral
skem razvoju.

Prav tako se je ekipa okrepila tudi na 
deficitarnem mestu levoroke desne zu
nanje igralke, kjer bo igrala Italijanka 
Franeesca Marsone, iz nam sosednjega 
Vidma, ki je bila že tudi reprezentantka 
Italije. Poznal sem jo že prej, saj smo z 
njenim klubom odigrali kar nekaj pri-

Poudarek je seveda predvsem na fizični 
pripravljenosti, a tudi brez žoge ne gre, 
saj so igralke tudi med premorom skr
bele za svojo kondicijo, za kar jih je treba 
pohvaliti!

O kadrovskih spremembah smo se po-

V BURJI ROJENA,
S TRADICIJO OPLEMENITENA.

Elegantna vrhunska vina Ventus in Lanthieri iz kleti Vipava 1894.

...
'it

"'■f TTtem, da se nekako v zemljepi- 
snem središču območja pome- 

* rijo ekipe z Gore, seveda ni nič 
tako nevsakdanjega, nenavaden je bil le 
naziv merjenja moči gorjanskih ekip - 
1. malonogometni turnir BODOČE ob
čine. Malo za šalo, malo zares?

Zagotovo pa tekem samih nogometaši 
niso vzeli za šalo, pač pa zares in zato 
ni manjkalo borbenosti, seveda pa tudi 
dobrih akcij in atraktivnih zadetkov. 
In seveda so rezultati šteli v skupni se-

It ^ *
tlfpis

.

(§) VIPAVA

Minister za zdravje opozarja: Prekomerno pitje alkohola škoduje zdravju!

števek, po katerem so se ekipe zvrstili?' 
naslednjem vrstnem redu: 1. Novi cf1 
2. Otlica - Predmeja, 3. Gozd - Kovk i 
Orešje Col, 5. Žagolič - Malo Polje in6 
Višnje - Podkraj.

Za najboljšega igralca turnirja )C 
razglasili Andreja Česnika (Otlica ' 
Predmeja), najboljši vratar je bil Mirt 
Vidmar (Gozd - Kovk), kot najbolF 
strelec pa bo v analih (občinskega!?1 
turnirja zapisan Simon Tratnik (N</‘ 
Col). (I

Četrti mestni derbi

Škou Nagode:
Primorje 1:4 (1:2)

i
p<
ni
sc
v
tji
P«

Vipava, 19. avgusta - Stadion Vipave, sodnik Rustja (Branik), gte 
dalcev 50. Strelci: 0:1 Marjanovič, 0:2 Sa. Živec, 1:2 Ivanovič, \y\ 
Kremenovič (na fotografiji), 1:4 Ogrič.

jateljskih tekem. Ima pa še veliko rezer
ve, saj je trenirala le dvakrat na teden. 
Vrzel v vratih pa bo popolnila Kristina 
Smoljo, ki je v Ajdovščino prišla iz re- 
škega Zameta. Vidi se, da je šolana vra
tarka, pa tudi, da ji primanjkuje tekem. 
Poudariti moram, da sta ti dve igralki 
prišli v klub brez odškodnine, saj mora
mo v klubu vsak evro smotrno porabiti. 
Prav tako je novost, da bo z vratarkami 
delal Alojz Turk, ki se ga vsi spomnimo 
kot odličnega vratarja, in bo svoje zna
nje in izkušnje prenašal na naše vratar
ke.«

V soboto je bil v Ajdovščini že tudi 
pripravljalni turnir, na katerem je so
deloval hrvaški prvoligaš Zamet z Reke, 
novi slovenski 1. b ligaš Zvezda Logatec 
ter domača ekipa. Rezultati seveda niso 
bili v ospredju, saj je bil turnir namenjen 
predvsem uigravanju za težke boje v li
gaškem tekmovanju, a naj vseeno ome
nimo rezultate: Zamet: Zvezda Logatec 
30:26, Mlinotest Ajdovščina : Zvezda 
Logatec 38:29 in Mlinotest Ajdovščina : 
Zamet 30:35. Domače igralke so zado
voljile trenerja, saj je treba upoštevati, 
da praktično še niso uigravale taktičnih 
variant v napadu in obrambi.

V soboto čaka Ajdovke močan turnir 
v Zagorju ob Savi, na katerem bodo so
delovale še domačinke Zagorje GEN -1, 
Crvena Zvezda iz Beograda in še en av
strijski klub.

Za konec naj omenimo še, da so v 
predtekmi turnirja svojo prvo tekmo v 
sezoni odigrale tudi kadetinje pod vod
stvom trenerke Ane Žigon. Pomerile 
so se z vrstnicami Zameta iz Reke in 
izgubile z rezultatom 16:32, pri čemer 
so bile Rečanke najmanj leto starejše in 
temu primerno fizično močnejše. Del 
tekme pa so odigrale kar starejše de
klice Mlinotesta pod vodstvom Marka 
Cenčiča.

Drago Brecelj

■■J ^četrtem mestnem derbiju se aj- 
dovski moštvi nista pomerili 

* v Ajdovščini, pač pa v Vipavi. 
Ajdovski stadion ni še nared za tek
me, (začasni?) trener Primorja Milan 
Petrovič pa na igrišču z umetno travo 
v strahu pred poškodbami (pred tradi
cionalnim derbijem z Goričani) ni hotel 
igrati. Igranje na pravi travi (in to zelo 
lepi igralni površini v Vipavi) pa je pri
šlo prav tudi igralcem Škola, ki trenirajo 
in domače tekme igrajo na umetni travi 
na Policah, gostujejo pa seveda na trav
natih igriščih in imajo včasih kar nekaj 
težav, predvsem pri podajah, saj je žoga 
na umetni travi hitrejša. To se je opazilo 
tudi v Vipavi, saj so jim rdečečrni žoge 
pogosto prestrezali.

Primorje, ki je brez stadiona, direk
torja in (uradno) brez trenerja in je 
ostalo tudi brez izkušenega Jukana, se 
sicer ni preveč naprezalo, toda tudi ni 
dajalo vtisa, da bi lahko v Novi Gorici 
kaj več postorilo. Čeprav so tekmo pro
ti prvoligašu izgubili, so bili v moštu 
Škqu Nagode po tekmi kar zadovoljni. 
»Predvsem smo skušali izboljšati igro 
v obrambi, zgostili smo sredino, igrali 
smo le z enim napadalcem. Še je bilo ne

kaj napak v obrambi in nas čak 
cej dela, toda v celoti sem s pri 
zadovoljen,« je dejal novopeče 
ekipe Škou Nagode Andi Man 
je iz igralca prelevil v trenerja, 
bilo tistega nabijanja žoge čin- 
sebe, poskušali smo tudi nekaj 
s povratnimi žogami, in prišh 
nekaj strelov na gol in tudi do 
kar proti prvoligašu ni kar tak. 
daljeval Mamič, ki sicer obžalu

priključila pa sta se jim še d-\ 
ca. »Naš cilje je vrh primorsk 
cilj uvrstitev med prve tri ekii 
z uvrstitvijo do petega mest;
v ^ H i n i // ,

O A/ Gldni ODeJ
ner. Tudi kapetan Uroš Pint 
tekmi vedrega obraza: »V ig,

ni ud im Licinramo le trikr 
in še to po delu. To je tudi 
poraz s Primorjem doslej, < 
tudi zadetek in sem preprič; 
izpolnimo cilje vodstva klu 
—logoča dobre pogoje za deom
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Parapsihologinja Edvarda

Za krizne čase
Pevci zbora Srečko Kosovel iz Ajdovščine ob gostovanju na Malti 

j niso osvojili le zlate medalje na mednarodnem tekmovanju, pač pa 
so zaslužni tudi, da se je po dolgoletnem prostovoljnem izgnastvu 
v domače loge vrnila parapsihologinja Edvarda. Kot ljubiteljica pe
tja si Edvarda ni mogla kaj, da domačih fantov ne bi prišla poslušat v konkatedralo v La Valetti, ki za 
povrh nosi ime tudi ajdovskega farnega zavetnika, namreč sv. Janeza Krstnika.

pa res, da moja hrana temelji na tradi
ciji Vipavske doline in tistega, kar naša 
dolinica premore, kar lahko pridelamo 
na vrtu, njivi. In tudi pri količinah ne 
bom posebno natančna, saj se vedno 
zanašam na občutek. In če je prvič česa 
premalo ali preveč, si do drugič pač to 
zapomnim.

Pred časom sem se, ko sem prerivala 
leho s korenčkom, spomnila priljubljene 
jedi moje stare mame, ki pa meni v mla
dostnih letih ni prav nič dišala. Koren je 
letos dobro naredil in med prerivanjem 
se gaje nabralo precej več kot za nedelj
sko juho. V hladilniku se koren po do
ločenem času vendarle sfiži in kot vsaka 
zelenjava tudi izgublja svoje koristne 
učinkovine, zato sem ga nekaj zamrzni-: 
la za pozimi, pa še ga je ostalo. Kuhan 
oziroma 'tenstan' mi zaradi tistega slad
kastega okusa nekako ne ustreza, suro
vega pa tudi ne morem kar naprej žveči
ti, saj nisem zajec. Pa sem ga po maniri 
stare mame naredila v solati - nariba
nega, z oljem in kisom ter z nekaj lističi 
drobno narezane zelene. Okus je bil isti, 
kot sem ga imela memoriranega izpred 
50 let - torej nič kaj prijeten. Običajno 
sončnično olje sem v drugo zamenjala 
z oljčnim, nato še z bučnim, vinski kis 
z jabolčnim, zeleno s peteršiljem, pa je 
bil učinek še vedno približno isti. Pa za-

C NARAVA

eseda je dala besedo in obljubila 
je, da se bo v doglednem času vr- 
nila domov ter s svojimi videnji 

'n "asveti pomagala ljudem v teh težkih 
khznik časih. Nenazadnje je Edvarda 

s horoskopi in nasveti opremila prvih 
deset številk Latnika. Po sedmih letih se 
torej vrača na 'kraj zločina'. In kje se je 

, Edvarda zadrževala toliko časa?
»Delala sem na Malti, Brionih in 

Gradbenistanu, kjer sem osvajala nova 
znanja, ki jim bom zdaj lahko delila 
z vami. V Ajdovščino sem se vrnila že 
spomladi, Latniku pa sem se oglasila 
šele sedaj, ker sem morala najprej kaj 
pridelati, da sem lahko dala v lonec in na 
lastni koži (želodcu) preizkusila recepte, 
Ei imajo namen prihraniti kakšen evro 
družinskim proračunom naših bralk in 
bralcev. Recesija je najbrž celo hujša, kot 
ie marsikdo pričakoval, in ji kar ni vide- 
l' femca, stečaj za stečajem, revčkov vse

! ica - velika prehranska vrednost

250 stopinj - lepo vas prosim! S takšni
mi dodatki bi še detelja postala okusna! 
Prav zato gre pri kuhi, da detelja ostane 
detelja, brokoli pa brokoli in riba riba. 
In ne kot oni klepetun Oliver, ki polije

Bogastvo korenčka
V sebuje rastlinsko barvilo beta karotin, ki je predstopnja za življenjsko pomemben 
vitamin A. Beta karotin je eden izmed čudežnih orožij našega imunskega sistema. 
Korenček vsebuje največ vitamina A med vso zelenjavo. Kljub temu ga lahko pojemo, 
kolikor ga želimo. Vsebuje precej vitamina E, imenovanega plodnostni vitamin 
(pospešuje nastajanje sperme pri moških in povečuje sposobnost za oploditev) - in 
se vitamin H, ki uravnava delovanje lojnih žlez in preprečuje zamaščenost kože. Beta 
karoten in vitamin E sta močna antioksidanta, ki preprečujeta poškodbe očesnih celic 
od prostih radikalov, ki se iztečejo v raka in preprečujeta prezgodnje staranje. Vsebuje 
tudi veliko selena, za imunski sistem pomembnega mikroelementa. Korenček ni samo 
zelenjava, je skorajda zdravilo!

po eni jedi toliko oljčnega olja, kot ga jaz 
ne porabim cel teden in zmeče v en lo

liceje popoln izdelek narave, saj vsebujevse hranilne snovi, ki jih potrebujemo. 
° je seveda razumljivo, saj je jajce zasnovano kot popolna prehrana za 

Potencialno razvijajoči se zarodek. Jajca so poceni in dostopna celo leto. 
porabljajo se kot samostojna jed ali v partnerstvu z različnimi sestavinami. 

Angleškega zajtrka si ne moremo zamisliti brez jajc s slanino (ham&eggs), 
pa tudi v brezmesnih kombinacijah pogosto nastopajo, recimo s šparglji ali 
šobami (še posebno lisičkami). Brez jajc bi bili prikrajšani za palačinke in 

vrsto peciv ter drugih (paniranih) jedi. So dragoceni vir beljakovin in so 
'"'En nadomestilo za beljakovinsko jed, vsebujejo pa tudi vitamine A, D, E, 
'x ,(r vitamine B - kompleksa ter rudnine kot so natrij, kalij, fosfor, magnezij, 
Alezo. Ker vsebujejo holesterol, naj bi jih uživali zmerno, do štiri na teden.

g jajc (eno jajce tehta od 55 do 70 g) vsebuje 230 mg holesterola. Dnevno pa 
■ahko zaužijemo do 300 mg holesterola.:

At Več, evrčkov pa vedno manj
kar takoj naj povem, da moji kuhar

ji nasveti niso francoska kuhinja, neka 
ji' 'vetovna umetnost, visoka znanost, so 

recepti za krizne čase. Dovolj oku- 
'»o, poceni, hitro pripravljeno in pred
am zdravo ... Prebiram kuharske do
mislice na internetu - eni osnovni jedi, 

p recimo bučkam, dodajajo še to in ono - 
^ Početo, če ne celo pršuta, še žlico kisle 
jf a^' dadke smetane, gorčice, jušno kocko. 

Pa še ingverja, muškatnega oreščka, ta- 
,ii ^e8a in drugačnega popra, žefrana, za 
.(it 0nec še malo masla in sirčka (parme- 

Zana) in potem v pečico za pol ure na

nec toliko nekih dišavnic in začimb, kot 
jih porabi cela menza Primorja.

Moja kuhinja tudi ni kuhinja naših 
babic! Moja stara mama je zjutraj dala 
v lonec par žlic svinjske masti, dodala 
zelje ali repo, krompir in fižol in po
tem primikala in odmikala po rinkah 
na zidanem štedilniku celo dopoldne. 
Seveda je bila mineštra dobra, toda kdo 
ima danes več toliko časa! In tudi toliko 
zabele današnja generacija ne potrebuje 
več. Vsak drugi ima že težave s holeste
rolom, cukrom, opažam, da imajo že 
mlade mulke celulit (ali pomarančno 
kožo, kot se temu menda lepše reče). Je

kaj imamo računalnike in internet? Več 
ljudi več ve. Odguglam se na enega od 
kulinaričnih portalov in najdem kombi
nacijo, ki se mi je zdela vredna empirič
nega preizkusa - s trdo kuhanimi jajci. 
Evo, dobitna kombinacija!

Torej, za povsem spodobno večerno 
solato najprej skuhamo dve jajci, med
tem naribamo tri ali štiri sveže korenč
ke (odvisno od velikosti), naribamo 
še ohlajeni trdo kuhani jajci, dodamo 
samo še olje, kis, sol in poper in vse sku
paj dobro premešamo in zadeva je kon
čana. Zavestno tokrat nisem dodala niti 
peteršilja niti zelene in ju tudi nisem po
grešala. Drugi pač, kot vam ljubo - ljudje 
smo različni, okusi tudi. In prav je tako 
- si zamišljate, da bi imeli vsi enak okus? 
Koliko vojn bi bilo šele tedaj - saj bi bili 
vsi moški zaljubljeni v isto žensko!

Pa dober tek!«
Vaša Edvarda

/

arapsihologinja Edvarda je za vase pripombe* stališča, vprašanja dosegljiva 
,J cL‘ktronskem naslovu edvarda.latnik@ginail.com

Hrošči uničili travo na 50 hektarjih

Spopad s škodljivci bo 

težaven
Razsežnosti pretirane namnožitve majskega hrošča na Gori se vse 
bolj kažejo na travnatih (pa tudi njivskih) površinah na Gori. Že na 
pogled so večji in pogostejši oplazi, kjer so ogrci majskega hrošča 
spodžrli travno rušo, ki se je potem posušila in praktično odstopila 
od zemeljske podlage. Ostanejo samo nekateri pleveli, ki očitno li
činkam ne gredo v slast (na fotografiji).

\ .■> -.ko podatkih Marte Koruza s 
kmetij s ko svetovalne službe v 

JRb Ajdovščini je prizadetih že blizu 
50 hektarjev površin na Gori, najbolj 
na območju Gozda in Kovka. Zato so v 
sodelovanju z ajdovsko občino že začeli 
ukrepati. Kmetovalce na območju Gore, 
ki obdelujejo travnike oz. pašnike ter re
dijo živali, so pozvali da na predpisanih 
obrazcih posredujejo podatke o poško- 
dovanosti travnikov in pašnikov zaradi 
povečane populacije ličinke majskega 
hrošča. Občina Ajdovščina bo na podla
gi zbranih podatkov skupaj s Kmetijsko 
gozdarskim zavodom Nova Gorica pri
pravila predlog ukrepov za sanacijo po
vršin. Kmetovalce prosijo, da prijavljajo 
le tiste površine, ki jih je v naravi možno 
mehansko obdelovati. Zaradi vodozbir- 
nega območja je na območju celotne

plast zemlje zelo tanka in praviloma v 
večjih naklonih. Kako se bodo spopadli 
s škodljivci še ne vedo, najbrž kar roč
no, računata pa tudi na pomoč naravnih 
sovražnikov majskega hrošča (vrane, 
jazbeci, krti). Toda jazbecev na Gori ni 
ravno veliko, tudi krtov je opaziti manj 
kot pred leti. Z ženo Nado sta že pred 
časom odkrivala travno rušo v bližini 
že poškodovanih površin, da bi preštela 
število ogrcev na kvadratni meter. Kot 
je v zadnjem Latniku zapisala Anka 
Poženel, strokovnjakinja Kmetijske 
svetovalne službe, je prag škodljivosti 
pri 35 ogrcih na kvadratni meter, pri 60 
ogrcih na kvadratni meter pa od trave ne 
ostane več nič. Nada pravi, da sta našte
la v povprečju več kot 40 požeruhov na 
kvadratni meter. Seveda sta jih tudi po
birala in v kratkem času se jih je nabralo

Gore uporaba fitofarmacevtskih sred
stev omejena. Podatke o poškodovanih 
površinah je treba posredovati do srede, 
25. avgusta. Podatke posredujete na 
predpisanih obrazcih, ki jih je mogoče 
dobiti na sedežu Kmetijske svetovalne 
službe v Ajdovščini, na vložišču Občine 
Ajdovščina ali na spletni strani Občine 
Ajdovščina.

Ličinke so v triletnem ciklu majskega 
hrošča najbolj požrešne v drugem letu 
po drugi levitvi v juniju, kar se je kaj 
kmalu tudi zares potrdilo. Vse več rja
vih oplazov na pašnikih so zaznali tudi 
pri Ipavčevih v Sinjem vrhu, ki se še kot 
eni redkih na tem območju ukvarjajo z 
živinorejo. Gospodar Lojze pravi, da pri 
njih strojna obdelava napadenih pašni
kov praktično ne pride v poštev, saj je

polno vedro. Čeprav naj bi bilo ličink 
na njivskih površinah manj kot na trav
nikih oziroma pašnikih, pa to v njiho
vem primeru ne drži povsem. »Zgodnji 
krompir, ki smo ga že izkopali, je bil ves 
objeden, kar je še dodaten udarec ob že 
tako slabši letini,« ugotavlja Lojze, Nada 
pa dodaja, daje ob velikih ogrcih opaziti 
v zemlji tudi že manjše ličinke, ki bodo 
bolj dejavne prihodnje leto.

Ukrepati pa bo treba hitro, saj se bodo 
ličinke kaj kmalu zarile globje v zemljo, 
na Gori najbrž še prej kot drugod, in po
tem ne bodo več dosegljive, pa tudi pri 
morebitnem frezanju površin se ogrci 
zaradi nižjih temperatur ne bi izsušili 
na zraku.

E. Pelicon



Nagrajenci iz prejšnje številke:

1. nagrada, flaškon vina:
Marjan Velikonja, Predmeja 106;
5270 Ajdovščina
2. nagrada, flaškon vina:
Miran Pegan, Tovarniška c. 3H; 5270

Ajdovščina3. nagrada, flaškon vina:
Marjanca Hladnik, Polževa ul. 12; 2570 Ajdovščina

Rešitve križank do 18. 08. 2010 na naslov 
Nova Nova d.o.o., Goriška cesta 64,5270 Ajdovščina. 
Med izžrebance bomo tudi tokrat razdelili tri flaškone 
vina iz vipavske kleti

sončnica

Sončnico podeljujemo tisti ali tistemu, ki sam od sebe skrbi za okol*' 
co korita na nanoški cesti, kjer se (v prijetnem okolju) radi odžeja jd 
pohodniki in kolesarji.

Z nami do diplome
Ljudska univerza Ajdovščina že več kot 50 let skrbi za pestro ponudbo formalnega in neformalnega 
izobraževanja v našem okolju.Tudi v šolskem letu 2010/11 bo tako.

odelovanje s Fakulteto za organi- 
»S| zacijske vede Kranj sega že v šol

sko leto 1997/98, ko se je v študijski 
program Organizacije in managementa 
vpisalo 130 študentov, kar je preseglo vsa 
pričakovanja. V tem šolskem pa se bodo 
izvajali naslednji študijski programi: 
Organizacija in management poslov
nih in delovnih sistemov, Organizacija 
in management kadrovskih in izobra
ževalnih sistemov ter Organizacija in 
management informacijskih sistemov. 
Tudi Fakulteta za organizacijske vede se

ponaša s 50 - letno tradicijo s področja 
izobraževanja in znanstvenega razisko
vanja. V tem obdobju je fakulteta izšo
lala prek 15.000 diplomantov, ki so se 
zaposlili na različnih delovnih mestih v 
gospodarstvu, šolstvu, zdravstvu, javni 
upravi ... kot strokovnjaki in mana- 
gerji. Fakulteta za organizacijske vede 
se ukvarja s teorijo in prakso organi
zacije poslovnih in delovnih sistemov, 
informacijskih sistemov, kadrovskih in 
izobraževalnih sistemov. Izbrani pro
grami pokrivajo področje obvladovanja

ljudi, procesov ter informacij. Programi 
so vsebinsko in kakovostno primerljivi 
s sorodnimi študiji po svetu. Prispevajo 
k razvoju organizacijskih znanosti in 
tudi k razvoju na področju uporabne
ga znanja o oblikovanju, načrtovanju, 
vzdrževanju ter vodenju in upravljanju 
organizacijskih sistemov. Visokošolski 
študijski program traja tri leta in obsega 
180 kreditnih točk. Izredni študij se bo v 
Ajdovščini izvajal v primeru, ko bo vpi
sanih najmanj 12 študentov na posame
zni študijski program, sicer se priključi
jo enoti z večjim številom študentov.

V šolskem letu 2010/11 bo Ljudska 
univerza Ajdovščina poskrbela tudi 
za posameznike, ki so bolj usmerjeni v 
pridobivanje tehničnih znanj. Če vidite 
svojo prihodnost v tem, je višješolski 
študijski program Šolskega centra Novo 
mesto prava odločitev za vas. Študijski 
program je zasnovan tako, da temelji 
na poznavanju sodobnih znanj tehnike, 
proizvodnje, tehnologije, konstruiranja 
ter se povezuje z znanji komunikacije, 
menedžmenta, računalništva, kakovo
sti in ekonomike, vezano na uporab
no praktično znanje. Izobraževanje je 
usmerjeno v prihodnost z vpeljevanjem 
mednarodnih izmenjav študentov in 
predavateljev, v aktivnosti na mednaro
dnih projektih in v vključevanje E- na
čina izobraževanja v tehniko. Izredni 
študij je časovno prilagojen na dve leti 
in pol oziroma na tri cikluse, izobraže
vanje se izvaja dva-do trikrat na teden.

Ljudska univerza Ajdovščina stremi 
k temu, da upošteva želje, interese in 
potrebe posameznika v procesu izo
braževanja, zato je tudi izredni študij 
oblikovan tako, da se čim bolj prilagaja 
posamezniku.

'dele 
■»o/,

/0T .ustvari?1
;fianjpp—*

Ljudska univerza Ajdovščina

vabi na

INFORMATIVNI DAN

Fakulteta za organizacijske vede 
Kranj

Predstavitev študijskih programov Organizacija in 
management poslovnih in delovnih sistemov, 

Organizacija in management kadrovskih in 
izobraževalnih sistemov, Organizacija in management 

informacijskih sistemov bo v sredo, 25.8.2010, ob 
17.00 uri v prostorih Ljudske univerze Ajdovščina.

ši

Šolski center Novo mesto 
VIŠJA STROKOVNA ŠOLA

Predstavitev študijskega programa Strojništvo bo v 
sredo, 25.8.2010, ob 17.00 uri v amfiteatralni učilnici 

na Srednji šoli Veno Pilon Ajdovščina.

INFORMACIJE T: 05 366 47 50 
Ljudska univerza F: 05 366 47 55 

Ajdovščina GSM: 041 437 785 
www.lu-ajdovscina.si
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